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سرمقاله

مهار تورم 
با رونق تولید 

ایجاد فضای آرام در اقتصاد 
و سیاست منجر به افزایش 
کیفیت تولید خواهد شد. 
رشــد تولید به فضای آرام 
سیاسی و اقتصادی نیاز دارد. به نوعی رشد تولید 
وابسته به فضای سیاسی است. افزایش ارتباطات با 
دیگر کشورها بخصوص کشورهای همسایه و ایجاد 
فضای تبادلات تجاری به تولید فرصت رشد کردن 
می دهد.  به عبارت بهتر ایجاد فضای آرام سیاسی 
و گسترش همکاری با کشور های همسایه و سایر 
کشور ها می تواند فضای خوب و امیدوارکننده ای را 
در اقتصاد به ارمغان آورد. افزایش همکاری با دیگر 

کشورها همچنین به...

  علی قنبری، اقتصاددان
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تخصیص    بهینه 
تسهیلات  به تولید 

سخنگوی اقتصادی دولت:

تورم  مسکن  کاهش  یافت
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اتصال دانش بنیان ها به صنایع
ظرفیت تامین نیازهای داخلی را داریم

رئیس کمیسیون پایش و بهبود فضای کسب و کار 
اتاق تعاون ایران کمبود نقدینگی و عدم امکان اخذ 
تسهیلات سرمایه درگردش از بانک ها را عمده ترین 
مشــکلات بنگاه ها خواند. به گزارش تسنیم،عدم 
تطابق زمانی درآمدها و هزینه های بنگاه از یک سو و 
رکود تورمی، افزایش قیمت مواد اولیه و دوره تأمین 
آن، دســتمزد و نرخ ارز از سوی دیگر در بلند مدت 
موجب تنگنای اعتباری شدید بنگاه می گردد که 
این مهم هر سال تشدید و به نوعی سرمایه درگردش 
بنگاه تولیدی بر اساس قدرت خرید در یک میزان 
یا مقدار ماده اولیه محدودتر و بنوعی بنگاه فقیرتر 
می گردد. رضا علیخانزاده، رئیس کمیسیون پایش 
و بهبود فضای کسب و کار اتاق تعاون ایران درباره 
واکاوی نرخ واقعی و عملیاتی سودهای بانکی طی 
یادداشتی نوشت: یکی از مشکلات عمده بنگاه های 
تولیدی که در پایش های فصلی نهادهای مختلف 
منجمله مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی 
و نیز اتاق های تعاون و بازرگانی از صاحبان کسب 
و کار نمُود واضح دارد و بعنوان اصلی ترین مشکل 
از آن یاد می نمایند، کمبود نقدینگی و عدم امکان 
اخذ تسهیلات ســرمایه درگردش از بانک ها می 
باشد. به دلیل عدم تطابق زمانی درآمدها و هزینه 
ها، بنگاه ها نیازمند سرمایه درگردش می شوند و 
این سرمایه درگردش صرف تامین مواد اولیه و سایر 
هزینه های جاری بنگاه می گردد. عدم تطابق زمانی 
درآمدها و هزینه های بنگاه  از یکسو و  رکود تورمی، 
افزایش قیمت مواد اولیه و دوره تأمین آن، دستمزد 
و نرخ ارز از سوی دیگر در بلند مدت موجب تنگنای 
اعتباری شدید بنگاه می گردد که این مهم هر سال 
تشدید و بنوعی سرمایه درگردش بنگاه تولیدی بر 
اساس قدرت خرید در یک میزان یا مقدار ماده اولیه 
محدودتر و بنوعی بنگاه فقیرتر می گردد. از آنجایی 
که تورم تولیدکننده و مصرف کننده برابر نیست با 

فشار هزینه های تولید، بخشی...

اجتماعی

به گفته رئیس ســازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشــان، انجام چند اقدام از جمله »رایگان کردن 
تحصیل دانش آمــوزان پذیرفته شــده در مدارس 
ســمپاد« که از بین دهک های اول تا چهارم جامعه 
هستند، منجر به افزایش ۴۵ درصدی ورود دهک های 
محروم به مدارس سمپاد طی امسال شده است و این 
سازمان درصدد رایزنی برای حل مشکلات دیگر این 
دسته از دانش آموزان سمپادی نظیر »هزینه ایاب و 

ذهاب« از منزل به مدرسه است.
به گزارش ایسنا، مدارس سمپاد گرچه دولتی محسوب 
می شوند اما بابت ارائه خدمات آموزشی نصف شهریه 
مدارس غیر انتفاعی برجسته در همان منطقه از شهر را 
دریافت می کنند اما از مردادماه سال جاری و با تصویب 
هیات دولــت، تحصیل دانش آمــوزان چهار دهک 
درآمدی اول جامعه که در مدارس ســمپاد پذیرفته 

می شود، »رایگان« است.
همچنین این مصوبه عطف به ماســبق شد و شامل 
دانش آموزانی که در حال حاضر مشغول تحصیل در 
سمپاد هستند هم می شود؛ اقدامی که بنا بر اظهارات 
وزیر آموزش و پرورش گرچه پولی برای عملیاتی کردن 
آن وجود نداشت اما قرار بر این شد تا کل هزینه با دولت 
باشــد و در واقع این »هدیه ویژه رئیس جمهوری به 
دانش آموزان پذیرفته شده در مدارس سمپاد« است.

حال اما رئیس ســازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان به ایسنا اعلام می کند که با انجام چند اقدام 
از جمله رایگان کردن تحصیل دانش آموزان پذیرفته 
شده در این مدارس که از بین دهک های اول تا چهارم 
جامعه هســتند، امســال  ورود دهک های محروم 
به مدارس سمپاد رشــد ۴۵ درصدی داشته است و 
سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان در تلاش 
است از طریق رایزنی با نهادهای دیگر نیز مشکل هزینه 
ایاب و ذهاب این دســته از دانش آموزان به مدارس 
سمپاد را حل کند چراکه به ویژه در شهرهای بزرگ 
هزینه رفت و آمد از منزل به مدرسه و بالعکس سهم 
خیلی زیادی از بودجه  پرداختی دانش آموزان را دربر 

می گیرد.
الهام یاوری، رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای 
درخشان با اشــاره به اقدامات این ســازمان از سال 
گذشته و در راستای افزایش ســهم دانش آموزان با 
دهک های درآمدی پایین تر بابت حضور در مدارس 
سمپاد، اظهار کرد: یکی از اقدامات ما تولید و پخش 
برنامه تلویزیونی به نام »هوشیار« بود که روش های 
مواجه با تست های شبیه به تست هوش که در آزمون 

سمپاد مطرح می شود را به مخاطب آموزش می داد.
وی معتقد اســت از طریق برنامه هوشیار بسیاری از 
دانش آموزانی که دسترسی به کتاب یا کلاس کمک 
آموزشی نداشتند، با آزمون  ورودی مدارس سمپاد 
آشنا شدند و همین آشنایی حداقلی نیز در بهتر شدن 

عملکرد این دسته از دانش آموزان موثر بود.
رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان با 

بیان اینکه اقدام دوم ما این بود که شکل آزمون ورودی 
مدارس ســمپاد را تغییر دادیم، افزود: شباهت این 
آزمون را با سوال های موجود در کلاس ها و کتاب های 
آمادگی آزمون ورودی سمپاد که بیرون وجود دارد را 
کم کردیم. این کار باعث شد بچه هایی که بیشتر از این 
مدل کلاس ها و امکانات استفاده می کنند کمی مزیت 
کمتری نسبت به بچه هایی که از این کلاسها و کتب 
استفاده نمی کنند، داشته باشند. از این رو نهایتا منجر 
به این شد که بچه های دهک های پایین شانس ورودی 

بیشتری به مدارس سمپاد داشته باشند.
وی همچنین به رایگان شدن تحصیل دانش آموزان 
پذیرفته شده در مدارس سمپاد که از بین دهک های 
یک تا چهار درآمدی هســتند اشــاره کرد و گفت: 
پرداخت هزینه تحصیل دانش آموزان پذیرفته شده 
در سمپاد که در دهک های اول تا چهارمهستند نیز در 
جای خود مهم است و باعث افزایش سهم این دانش 

آموزان از ورود به سمپاد شده است.
یاوری با اشاره به قسط بندی شهریه برای دانش آموزان 
سمپادی دارای مشکل مالی و ارائه تخفیف به برخی 
از این دانش آموزان ادامــه داد: بحث های مربوط  به 
برندسازی نیز بوده است؛ ما در سال های گذشته حجم 
خوبی از ورودی ها را به بچه های مستعد از مناطق کم 
برخوردار تخصیص دادیم و سعی کردیم این موضوع 
را بیشتر بازتاب دهیم تا این دسته از بچه ها بدانند در 
صورت قبولی در مدارس سمپاد ما اقساط جدی به آنها 
می دهیم. این باعث شــد این دسته از دانش آموزان 
روحیه بهتری برای شرکت در آزمون مدارس سمپاد 

داشته باشند.
رئیس سازمان ملی پرورش استعدادهای درخشان 
تاکید کرد: مجموع این اقدامات باعث شــده امسال 
۴۵ درصد سهم دانش آموزان دهک های یک تا چهار 
پذیرفته شده در سمپاد بیشتر شوند و این موفقیت 
مهمی است. امیدواریم بتوانیم این امر را ادامه دهیم 
چراکه به عقیده ما پیش بینی پذیــر نبودن آزمون 
ورودی مدارس سمپاد، مهمترین ســهم را در این 
موفقیت دارد و این کار خیلی ســنگین و ســخت و 

دشواری است.
وی در پاســخ به اینکه آیا آمار تفکیکی از بچه های 
ســمپادی که در دهک های یک تا چهار قرار دارند و 
امسال وارد سمپاد شــده اند دارید؟، تصریح کرد: به 
طور کلی ما ۱۲۸ هزار دانش آموز سمپادی داریم، اما 
در خصوص آمار تفکیکی، خیر هنوز آمار نداریم چراکه 
به هر حال هنوز گزارش ثبت نام ها کامل جمع آوری 
نشده است. با این حال ما ترکیب خیلی زیادی از همه 
بچه های دهک یک تا چهار داریم که با هر شرایطی 
رایگان ثبت نام شده اند. خواهش داریم  از دانش آموزان 
و والدین اگر از بین دهک های یک تا چهار هستند و 
به هر دلیل با مشکل به هنگام ثبت نام مواجه شده اند 
 به ما یا روسای ادارت اســتانی مراجعه کنند تا این

 مشکل رفع شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی گفت: ان شاءالله توان 
ایجاد تحولات مهم فرهنگی هنری و رســانه ای در 
کشــور را داریم و این راه را با قــوت ادامه می دهیم. 
محمدمهدی اسماعیلی در آیین پایانی سومین دوره 
جایزه ادبی شهید ســیدعلی اندرزگو در تالار وحدت 
اظهار داشت: اندرزگو بسیجی پیشگام نهضت امام است. 
او پیشکسوت جهاد و شهادت است و نقش بزرگی را ایفا 
کرده است. وی ادامه داد: اندرزگو مجاهد فی سبیل الله 
بود که جز برای خدا کار نمی کرد و این ویژگی کسی 
است که خداوند نصرت را عاید او می کند. اسماعیلی 
افزود: از هیات داوری سومین جایزه ادبی شهید اندرزگو 
هم تشکر می کنم که دوره امسال را به خوبی برگزار 
کردند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین با بیان 
این که در حوزه کودک و نوجوان کارها و آثار خوبی ارائه 
شده است گفت: کار تولید محتوا و تبدیل این آثار به آثار 
محتوایی دیگر مهم ترین کار است. وی در حین حال 
افزود: صنعت پویانمایی در کشور تقویت شده و باید در 
راه ترویج آرمان های انقلاب قرار بگیرد و داستان ها باید 
جنبه نمایشی پیدا کند. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
اظهار داشت: امروز نهادهای فرهنگی کنار هم هستند 
و هیچ فاصله ای با هم نداریم. اسماعیلی تاکید کرد: ان 
شاءالله توان ایجاد تحولات مهم فرهنگی هنری و رسانه 
ای در کشور را داریم و این راه را با قوت ادامه می دهیم. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی همچنین گفت: این 
روزها، روزهای خاصی را در جهان اسلام در حال تجربه 
هستیم. پیروزی متفاوتی در جبهه مقاومت به دست 
آمد که در طول تاریخ ۱۰۰ سال حضور صهیونیست ها 

که شروع به اشغال اراضی فلسطین کردند یعنی دهه 
۳۰ میلادی، از آن زمان در داخل فلسطین عملیات 
این چنینی را جبهه مقاومت تجربه نکرده اســت و 
ددمنشی صهیونیستی ناشی از کینه آن هاست و به 
نوعی عقده گشایی می کنند و هیچ چیزی جای این 
پیروزی را نمی تواند بگیرد. وی به شــهادت ۱۸۰۰ 
کودک در جریان اتفاقات اخیر در غزه اشــاره کرد و 
گفت: این نسل کشی اســت و جا دارد اهالی فرهنگ 
و هنر که در اجتماعات عظیم این روزها خوب ظاهر 
شدند این اقدام را تداوم بخشند و ما نباید کوتاهی کنیم. 
اسماعیلی گفت: روزانه ده ها مورد به من و صدها مورد 
به همکاران من پیام داده می شود که می خواهند به 
همراه کشتی امدادی به غزه بروند و امکان آن به دلیل 
محدودیت وجود ندارد و ما تعداد اندکی را می توانیم 
همراه این کشتی بفرستیم. در ادامه این مراسم، کبری 
سیلسپور همسر شهید اندرزگو هم گفت: این شهید 
با شهدای دیگر فرق دارد چرا که در زمان پهلوی او را 
شهید و با لباس دفن کردند و اجازه ختم به ما و حضور 
مردم را ندادند. خیلی غریب بود و روحش خیلی آزاد 
است و می دانم در اینجا حضور دارد. وی افزود: ۹ سال با 
شهید زندگی کردم که ماحصل این زندگی چهار فرزند 
است. پهلوی و ساواک در زمانی که فرزندانم سن کمی 
داشتند، شهید اندرزگو را به شهادت رساندند. همسر 
شهید اندرزگو همچنین گفت: در این ۹ سال ، ۷ سال به 
همراه شهید در حال فرار بودیم. من هم اگر بچه بزرگ 
می کردم فقط به خاطر خدا بود و از مادرشان حضرت 

زهرا)س( می ترسیدم که نکند ناراحت شوند.

یکی از اعضای کمیسیون حقوقی و قضایی مجلس 
شورای اسلامی بر لزوم ساماندهی اتباع کشورهای 
مختلف در ایران تاکید و عنوان کرد: قطعاً ســازمان 
ملل در قبال افرادی که در کشورهای مختلف زندگی 
می کنند مسئولیت هایی دارد و ســاماندهی اتباع 
خارجی که در ایران هستند می تواند به احقاق حق 

ایران از سازمان ملل کمک کند.
هاجر چنارانی با تاکید بر اهمیت مســائل مربوط به 
مهاجران برای مجلس یازدهــم اظهار کرد: موضوع 
مهاجرین و اتباع یکــی از موضوعات مهم مورد نظر 
مجلس شورای اسلامی است و در این راستا نیز سال 
گذشته نمایندگان به کلیات طرح تاسیس سازمان 
ملی اقامت رای مثبت دادند تا موضوع اتباع کشورهای 

مختلف در آنجا سازماندهی شود.
وی گفت: قطعاً ســازمان ملل در قبال افرادی که در 
کشورهای مختلف زندگی می کنند مسئولیت هایی 
دارد و ساماندهی اتباع خارجی که در ایران هستند 
می تواند به احقاق حق ایران از سازمان ملل کمک کند. 
این نماینده مجلس همچنین با انتقاد از طرح مباحثی 
از ســوی برخی در مخالفت با حضــور اتباع برخی 
کشورها در ایران، تاکید کرد: امروز اتباع کشورهای 
مختلف باید ساماندهی شوند اما این موضوع دلیلی 
نمی شــود که گروه هایی از هر دو کشور علیه کشور 

مقابل اظهار نظرهایی را مطرح کنند؛ نباید اجازه داد 
خدای نکرده اختلاف نظرها به سمتی برود تا میان دو 
کشور تخاصمی ایجاد شود. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جریان ادامه بررسی گزارش کمیسیون 
تلفیق لایحه برنامه هفتم توسعه، ماده ۸۶ لایحه برنامه 
هفتم توسعه را به تصویب رساندند که در آن به منظور 
ساماندهی مهاجرین و اتباع بیگانه، وزارت کشور با 
همکاری دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی مکلف 
است ضمن تشکیل سازمان ملی مهاجرت، اقدامات 
زیر را انجام دهد: با همکاری وزارت امور خارجه، وزارت 
اطلاعات، سازمان اطلاعات ســپاه، مرکز آمار ایران، 
فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران، سازمان 
ثبت احوال کشور و سایر دستگاه های اجرائی، نسبت 
به ساماندهی، ورود، خروج، طرد، سرشماری، آمایش 
ســرزمینی و ثبت احوال اتباع بیگانه، پناهجویان، 
مهاجرین قانونی و غیرقانونی، به نحوی اقدام نماید 
که تمامی اطلاعات مهاجرین و اتباع بیگانه در یک 
پایگاه داده مرجع برخط و یکپارچه گردآوری شود 
و درگاه های بهره برداری آن بر اساس ماده )۷( قانون 
مدیریت داده ها و اطلاعات ملی برای سایر دستگاه ها 
ایجاد شود. ارائه هرگونه خدمات به اتباع بیگانه توسط 
دستگاه های اجرائی باید بر اساس اطلاعات هویتی 

این سامانه باشد.

رئیس هیات پارلمانی ایــران در اجلاس جهانی 
بین المجالس گفت: این اجلاس می تواند صدای 
مظلومیت فلســطین و جلوگیری از نسل کشی 
صهیونیست ها را به جهان مخابره کرده و جلوی 
نسل کشی در این سرزمین را بگیرد. حجت الاسلام 
و المسلمین مجتبی ذوالنوری در اجلاس جهانی 
بین المجالس که در قاره آفریقا در حال برگزاری 
است، اظهار داشــت: این اجلاس می تواند صدای 
مظلومیت فلســطین و جلوگیری از نسل کشی 

صهیونیست ها را به جهان مخابره کند.
وی بر لزوم اتخاذ موضع یکپارچه کشورهای شرکت 
کننده در اجلاس و توقف جنایات جنگی و نسل 
کشی مسلمانان غزه توســط رژیم صهیونیستی 
تاکید کرد و افــزود: امروز در دنیا مســلمانان با 
مشکلات فراوانی روبرو هستند ولی هیچ مشکلی 
دردآورتر از مشکلات نسل کشی مردم غزه نیست.

رئیس هیات پارلمانی ایــران در اجلاس جهانی 
بین المجالس با اشــاره به اینکه فلسطین پاره تن 
اسلام است، تصریح کرد: ماجرای تجاوز اسرائیل به 
فلسطین ، به غزه ختم نخواهد شد اگر امروز اجماع 
مســلمانان جلوی جنایت جنگی و نسل کشی را 
نگیرد و فلسطین امروز نجات پیدا نکند هیچ یک از 
کشورهای عربی و اسلامی از شرّ رژیم صهیونیستی 

در امان نخواهند بود.
حجت الاسلام ذوالنوری با بیان اینکه امروز باید 

بدانیم رویای نیل تا فرات تنها بخشــی از نقشــه 
شوم رژیم صهیونیستی است، یادآورشد: این رژیم 
غاصب یک خطر جدی برای تمام بشــریت است 
همان گونه که نه تنها مساجد و مدارس بلکه کلیسا 
و بیمارستان ها را بمباران می کند که خلاف همه 

قوانین بین المللی است.
به گفته وی آمریکا و اروپا همه جهان نیســتند از 
این رو امروز کشورهای اسلامی و عربی با وحدت 
می توانند یک اتحاد عظیم ایجاد کنند و در این میان 
کشورهای آفریقایی که مزه تلخ استعمار غرب را در 
طول تاریخ چشیده اند، می توانند همراه کشورهای 

اسلامی و عربی باشند.
نائب رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: با 
وحدت می توانیم صدای رسای مظلومیت فلسطین 
و انزجار ملت ها از نسل کشی صهیونیست ها را با 
صدور یک پیام امیــدوار کننده از مجمع اتحادیه 
بین المجالس به جهان مخابره کنیم که نتیجه آن 

جلوی نسل کشی مردم فلسطین باشد.
حجت الاسلام ذوالنوری روز گذشته در نشست 
خبری پیش از عزیمت به اجلاس جهانی IPU و 
هیات همراه، با اشاره به اهداف حضور در این اجلاس 
گفت: هیات پارلمانی جمهوری اســلامی ایران با 
حدود ۱۸ نفر عضو، متشکل از نمایندگان مجلس 
و برخی مقامات سیاسی در اجلاس اتحادیه بین 

المجالس جهانی در کشور انٓگولا شرکت می کند.

قائم مقام وزیــر میــراث فرهنگی گردشــگری و 
صنایع دســتی با تأکید بــر حفظ و به رســمیت 
شــناختن معماری معاصر ایران، از تلاش های این 
معاونــت برای شناســایی، ثبت و حفاظــت از آثار 
 ارزشــمند معماری امروز در قالب میراث معماری 

معاصر خبر داد.
علی دارابی در افتتاحیه همایش ملی »میراث معماری 
معاصر ایران« که به همت گروه تخصصی معماری 
و شهرسازی فرهنگســتان هنر با مشارکت معاونت 
میراث فرهنگی در مجموعه فرهنگی هنری آسمان 
برگزار شد، در سخنانی گفت: در کشور بیش از ۳۴ هزار 
اثر به ثبت ملی رسیده که تعدادی از این آثار در قالب 

»میراث معماری معاصر« ثبت شده است.
قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور افزود: 
وزارت میراث فرهنگی در قبال معماری و شهرسازی 
معاصر دو تکلیف ملی دارد: اول اینکه؛ با شناخت و ثبت 
آثار معماری ارزشمند تاریخی، زمینه شناسایی و درک 
ارزش ها، شاخص ها و معیارهای این معماری اصیل و 
هویتمند را برای نســل حاضر فراهم و موجب تداوم 

ارزش ها و غنابخشی به معماری امروز شود.
دارابی درباره وظیفه دوم وزارتخانه متبوعش اظهار 

داشت: با شناسایی، ثبت و حفاظت از آثار ارزشمند 
معماری امروز در قالب میراث معماری معاصر، فرصتی 
را برای شناخت و بهره مندی آیندگان فراهم نماید. 
تلاش مطلوب در این راه نیازمند پشتوانه های علمی، 
دانشی و معرفتی نسبت به گذشــته و حال است تا 

میراث نسل حاضر برای آیندگان باقی بماند.
قائم مقــام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشــور در 
توصیف نسل حاضر گفت: از یک سو در کشور و از سال 
های آغازین سده اخیر، تلاش های گسترده ای را در 
همراهی با جامعه جهانی آغاز کرده تا آثار ارزشمند 
معماری گذشته خود را شــناخته، ثبت و معرفی و 
با خوانش و روایت آن زمینــه ای برای تداوم و غنای 
معماری معاصر فراهم کند. و از سوی دیگر تلاش کرده 
آثار معماری از خود بجای گذارد که درباره هویتمندی 

و ویژگی های آن باید گفت وگوها کرد.
وی تصریح کــرد: معماری در طــول تاریخ همواره 
تجلی گاه ویژگی های اجتماعــی، فرهنگی، هنری، 
اعتقادی و اقتصادی جوامع بوده و معماری معاصر، 
کماکان شــاهدی بر این ویژگی ها در دوران معاصر 
است. در حقیقت این روح زمانه ماست که در آیینه 

معماری معاصر تجلی و تبلور یافته است.

موضوع مهاجرین برای مجلس مهم استرشد 4۵ درصدی ورود دهک های کم درآمد به »سمپاد«

اجلاس بین المجالس صدای مظلومیت فلسطین را مخابره کند

آثار ارزشمند معماری معاصر ثبت ملی می شوند

سياسیفرهنگی 

توان ایجاد تحولات مهم فرهنگی را در کشور داریم



اقتصاد2
ایران

واردات 7.5 تن شــمش طلای 
استاندارد در سال جاری

در 6 ماه سال جاری 7453 کیلوگرم طلا به صورت 
رســمی از طریق گمرکات وارد کشور شده است. 
با توجه به اینکه عــوارض واردات بر طلا به منظور 
حمایت از واردات این فلز ارزشمند حذف شد، طبق 
آمار رسمی گمرک در 6 ماه ســال 1402، مقدار 
7453 کیلوگرم طلا به ارزش 475 میلیون و 590 
هزار دلار وارد کشور شــده است. بیشترین واردات 
طلا از طریق گمرک فرودگاه امام خمینی به میزان 
4371 کیلوگرم بوده کــه 58.6 درصد کل واردات 
طلا را به خود اختصاص می دهد. در رده های بعدی 
گمرک باشماق به وزن 2121 کیلوگرم که 28.4 
درصد و سپس گمرک تبریز به وزن 782 کیلوگرم 
به میزان 10.4 درصد، گمرک مشهد 172 کیلوگرم 
با سهم 2.3 درصد و سپس گمرک اصفهان به وزن 7 
کیلوگرم طلا و با سهم 0.9 درصد از مجموع واردات 

شمش طلا را تشکیل می دهند.
هیات وزیران در جلســه روز ششم آذرماه 1401 
به پیشنهاد وزارت امور اقتصادی و دارایی، مصوبه 
آزاد سازی واردت شــمش طلا، نقره و پلاتین را 
به تصویب رســاند. بر اســاس این مصوبه، ورود 
فلزات گران بها )طلا، نقره و پلاتین( به هر میزان 
و به صورت شمش اســتاندارد، به عنوان یکی از 
انواع سرمایه های خارجی قابل ورود به کشور پس 
از اظهار به گمرک و بدون ثبت ســفارش بلامانع 
است. هدف سیاست گذار از حذف عوارض واردات 
طلا افزایش ذخایر طلای بانک مرکزی به عنوان 
پشتوانه ای برای پول ملی و حفظ ارزش پول ملی 

قلمداد می شود.ئد   

رشد ارزش صادراتی محصولات لبنی
سخنگوی انجمن صنایع فراورده های لبنی ایران 
گفت: 281 هــزار و 450 تن محصــول لبنی به 
ارزش 381.19 میلیون دلار در 6 ماهه نخســت 
امسال به کشــورهای هدف صادر شد که نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته رشد 16.4 درصدی 

داشته است.
»سید محمدرضا بنی طبا« درباره وضعیت صادرات 
محصولات لبنی در ســال 1402 افزود: پژوهش 
آماری انجمن صنایع فرآورده های لبنی ایران بر 
اساس داده های آماری گمرک جمهوری اسلامی 
ایران نشان می دهد که صادرات لبنیات کشور در 
نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 

1401 افزایش داشته است.
سخنگوی انجمن صنایع فراروده های لبنی ایران 
اظهار داشت: از ابتدای امســال تا پایان شهریور، 
صادرات وزنی محصولات لبنی به 281 هزار و 450 
تن رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
که این رقم 239 هزار و 886 تن بود، رشد 17.3 

درصدی را نشان می دهد.
به گفتــه وی، ارزش دلاری صادرات محصولات 
لبنی در 6 ماهه نخســت ســال 1401، معادل 
327 میلیون و 370 هزار دلار بوده اســت. بنی 
طبا تصریح کرد: در 6 ماهه ابتدایی ســال 1402 
چهار محصول نخست سبد صادراتی لبنی کشور 
بر اساس تناژ به ترتیب شیر و خامه، دوغ و کفیر، 
شیرخشــک صنعتی و پنیر بوده است که در این 
میان سهم شیر و خامه 22.27 درصد، دوغ و کفیر 
21.1 درصد، شیرخشک صنعتی 20.19 درصد و 

پنیر 17.39 درصد رشد است.
وی اضافه کرد: در مدت مذکور، محصول شــیر 
خشک صنعتی با 24.2 درصد افزایش نسبت به 
مدت مشابه سال قبل و رسیدن به 148 میلیون و 
600 هزار دلار، نخستین محصول لبنی صادراتی 
برحســب ارزش دلاری اســت که 39 درصد از 
مجموع ارزش صادرات لبنی را به خود اختصاص 

داده است.
این مقام صنفی ادامه داد: پس از آن شیر و خامه 
با 23.1 درصد افزایش نســبت به ســال قبل و 
رســیدن به 65 میلیون و 700 هزار دلار در رتبه 
دوم قرار دارد که 17.24 درصد از مجموع ارزش 
دلاری صادرات را به خود اختصاص داده است. در 
نهایت پنیر با 8.2 درصد رشد نسبت به سال قبل 
و رسیدن به 63 میلیون و 540 هزار دلار در رتبه 
سوم قرار گرفت که 16.67 درصد از مجموع ارزش 

صادرات را شامل می شود.
وی افزود: شرکای تجاری ایران در صادرات لبنیات 
در سال جاری 39 کشور بوده اند که اصلی ترین آنها 
به ترتیب عراق، پاکستان، افغانستان، امارات متحده 
عربی و جمهوری آذربایجان هســتند. بنی طبا 
اظهار داشت: عراق با افزایش 31درصدی حجم 
صادرات در 6 ماهه نخست سال 1402 نسبت به 
مدت مشابه ســال 1401 و رسیدن به 184 هزار 
تن صادرات، نخستین مقصد لبنیات ایران با 65.4 

درصد از سهم صادرات بر اساس حجم است.

اخبار

وزیــر اقتصــاد گفــت: از 
ابتدای سال 1402 تورم در 
بازار دارایی های مختلف از 
جمله بخش مسکن کاهنده 
بوده است که البته کاهش 
نرخ تورم به معنای کاهش قیمت نیســت. احسان 
خاندوزی در نشســت خبری سخنگوی اقتصادی 
دولت با اشــاره به حوزه متغیرهــای بخش واقعی 
اقتصاد، اظهار کرد: اگرچه طی سالهای گذشته رشد 
توأم با بیکاری یا رشد بدون اشتغال همراه بود اما با 
شروع به کار دولت سیزدهم و طی دو سال گذشته 
شاهد افزایش میزان تولید و رشد اقتصادی کشور 

هم جهت با افزایش اشتغال بوده ایم.
سخنگوی اقتصادی دولت افزود: در تابستان امسال 
907 هزار نفر به تعداد شاغلان اضافه و نرخ بیکاری 
7.2 درصد شد. همچنین افزایش نرخ مشارکت هم 

0.6 درصد رقم خورده است.

رشد ۳۷۰ هزار نفری اشتغال در بخش 
صنعت

وی ادامه داد: تابستان امســال شاغلان در بخش 
صنعت 8.4 میلیون نفر بودند که 370 هزار نفر بیش 
از تابستان پارسال است. همچنین در بخش خدمات 
12 میلیون و 459 هزار نفر بــود که 456 هزار نفر 
بیش از تابستان پارسال است که تعداد شاغلان این 
دو بخش رکورد زده اســت. میزان شاغلان بخش 
کشاورزی 59 هزار نفر افزایش یافته که البته نسبت 

به 1401 در سطح پایینی قرار دارد.
خاندوزی به بخش مسکن اشاره کرد و گفت: سهم 
هزینه های مسکن در بودجه خانوار به ویژه طبقات 
متوســط و ضعیف قابل توجه است فشار سنگینی 
به بودجه خانوارها وارد می کنــد که تاکید رئیس 
جمهور هم کنترل تورم مســکن اســت تا شرایط 

مساعدتری را برای مردم فراهم کنیم.

تورم در بخش مسکن کاهشی است
وی با بیان اینکه مدتی در انتشــار آمار این حوزه 
توقف ایجاد شده بود، گفت: از ابتدای سال 1402 
تورم در بازار دارایی های مختلــف از جمله بخش 
مسکن کاهنده بوده اســت. البته کاهش نرخ تورم 
به معنای کاهش قیمت نیســت. بلکه آهنگ رشد 
قیمتی وضعیت امیدبخشی داشته است. میانگین 
نرخ مسکن در طول تابستان )شهریور نسبت به تیر( 
در تهران 5 درصد کاهش یافته اســت. سخنگوی 
اقتصادی دولت ادامه داد: تــورم نقطه به نقطه در 
شهریور امسال 75.2 درصد بود که نسبت به تورم 

نقطه به نقطه مرداد 8.9 درصد کاهش یافته است.

سهام عدالت متوفیان تعیین تکلیف شد
وی به ســهام عدالت متوفیان اشــاره کرد و گفت: 
سال ها این موضوع متوقف مانده بود که در نهایت 
مقرر شد از روزهای آینده و با تمرکز بر روش های 
غیرحضــوری، نماینده وراث به ســامانه هایی که 
معرفی می شــود مراجعه کنند تا ســهام عدالت 
متوفی را تعیین تکلیــف کنند. خاندوزی یادآوری 
کرد: سهام عدالت بیش از 3.5 میلیون نفر متوفی 

بلاتکلیف مانده بود.
وزیر امور اقتصادی و دارایی در مورد انحلال ســه 
مؤسســه اعتباری اظهار کرد: یکــی از برنامه های 
اصلاح ساختار سال 1402 که در بسته مهار تورم 
هم مورد تصویب ستاد اقتصادی دولت قرار گرفته 
تعیین تکلیف مؤسســات اعتباری ناتراز است. وی 
افزود: بانک مرکزی اقدامات مفصلی را برای انحلال 
انجام داده و امیدوارم بانک مرکزی نتیجه و تدابیر 

آینده را اعلام کند.

به دنبــال تبدیل تهدید بــه فرصت 
درخصوص مهاجرین قانونی هستیم

وزیر اقتصاد در مورد ورود مهاجرین غیرقانونی به 
کشــور اظهار کرد: مهاجرینی که به صورت قانونی 
وارد کشور می شوند می توانند برای بازار کار کشور 
یک فرصت باشند زیرا بخش زیادی از مشاغلی که 
مورد نظر مهاجرین است از جمله نگهبانی، کارهای 
ســاختمانی و… مورد تقاضای نیروی کار ایرانی 
نیســت. البته طبقه فاقد مهارت کارگران ما به این 
موضوع به چشم تهدید نگاه می کنند. وی افزود: در 
مورد مهاجرین قانونی باید با سیاســتِ درست این 

تهدید را به فرصت تبدیل کنیم.
خاندوزی به مهاجرین غیرقانونی اشاره کرد و گفت: 

در مورد مهاجرین غیرقانونی موضوع فرق می کند 
زیرا در بازار کار ایران رسمیتی ندارند و تهدید برای 
بازار کار محسوب می شوند. اثرات جامع شناختی 
سویی برای کشور دارند. بر همین اساس هم رئیس 
جمهور تاکید کرد موضــوع مهاجرین در یک نهاد 
مشخص و پاسخگو تحت عنوان سازمان مهاجرین 
پی گیری شود. سخنگوی اقتصادی دولت ادامه داد: 
بنابراین برای اولین بار در سازمان مهاجرین به عنوان 
نهاد مســتقل ذیل وزارت کشور موضوع مهاجرین 
را جلو می بریــم. وی افزود: در دیدار با مســئولان 
بانک جهانی گوشزد کردم که نهادهای بین المللی 
باید وظایف خود را در این خصــوص انجام دهند. 
خاندوزی تاکید کرد: امیدواریم در دولت سیزدهم، 
دوره جدیدی را از ساماندهی مهاجرین شاهد باشیم.

اســتفاده از ابزارهای تنظیم گری برای 
کاهش سوداگری

سخنگوی اقتصادی دولت در مورد سوداگری های 
بخش مسکن گفت: همواره بخشی از پیشران های 
افزایش قیمت در بخش دارایی ها به ویژه در حوزه 
مسکن، سوداگری های بازار مسکن بوده است. وی 
افزود: با توجه به تدابیر ماههای اخیر مبنی بر اینکه 
از ابزارهای تنظیمی برای تنظیم ســوداگری ها و 
کاهش و تعدیل سفته بازی در بازار مسکن استفاده 

کنیم، وضعیت بهتر شده است.
وزیر اقتصاد ادامــه داد: برخی بنگاههای معاملات 
ملکی که در افزایش قیمت نقش داشتند، تعطیل 
شدند و در عین حال همراهی دولت و مجلس برای 
تصویب قانون مالیات بر عایدی سرمایه منجر به کم 
رونق شدن سفته بازی ها در بازار مسکن شده است. 
خاندوزی تصریح کرد: دولت به این جهت بســیار 

مایل است که مجلس شورای اســلامی بلافاصله 
بعد از تعیین تکلیف لایحه برنامه هفتم، مصوبات 
مالیات بر سوداگری و دلالی را بررسی و تصویب کند 
تا بتوانیم به این بیماری طولانی و مزمن غلبه کنیم.

وی اظهار کرد: بنده همانطور که قبلًا هم به دوستان 
ســازمان مالیاتی عرض کردم، مجــدد نیز تاکید 
می کنم که فراهم آوری زیرســاخت اجرای قانون 
مالیات بر ســوداگری را در اولویت قرار دهند. وزیر 
اقتصاد اضافه کرد: به نظر می رسد مهم ترین علت 
شکل گیری ســوداگری در بازار دارایی ها از جمله 
مســکن، فقدان نقش تنظیم گری دولت از طریق 

مالیات های تنظیمی است.

تأیید برکناری سلاح ورزی از اتاق ایران
خاندوزی در مورد جلسه شورای عالی نظارت برای 
برکناری رئیس اتاق بازرگانی ایران اظهار کرد: هم 
شخص رئیس جمهور و هم ستاد اقتصادی دولت 
به جد قائل هســتند اگر به دنبال پیشبرد اهداف 
اقتصادی دولت در بخش تولید، ســرمایه گذاری 
و صارات هســتیم بدون کمک اتاق های سه گانه 
)تعاون، بازرگانی و اصناف( و انجمن های دیگر این 
اتفاق رخ نخواهد داد. مســائل شخصی و … این 

موضوع را تحت تأثیر قرار نخواهد داد.
وی افزود: نفع همه ما و اقتصاد عمل به قانون است. 
مصوبه ای که داشــتیم تاکید بر وجهه غیرقانونی 
بودن رئیس اتاق است. خاندوزی ادامه داد: با توجه 
به اینکه حدود 10 روز قبــل از برگزاری انتخابات 
یعنی 17 خرداد نهاد نظارتی اعــلام کرده بود که 
باقی افراد قابل تأیید هستند اما در مورد یک شخص 
متعاقباً اظهارنظر خواهد شد. بعد از 3 روز )قبل از 
انتخابات( مجدد اعلام شد که صلاحیت ایشان قابل 
تأیید نیست. بنابراین مصوبه هیأت عالی نظارت آن 

بود که مصوبات پیش از انتخابات اعلام می کردند.
وزیر اقتصاد افزود: دیروز مصوبه نوشته شد من امضا 
کردم. رئیس سازمان استاندارد هم امضا کرد منتهی 
زمان می برد که همه اعضای جلسه امضا کنند. به 
محض نهایی شــدن وزیر صمت به عنوان رئیس 

هیأت عالی نظارت مصوبه را اعلام خواهند کرد.

تکذیب ساخت خانه های ۲۵ متری
خاندوزی در مورد ســاخت خانه هــای 25 متری 
گفت: مگر دولت برنامه ای برای ســاخت مســکن 
25 متری دارد که حالا متوقف شود؟ دولت موافق 
این طرح نیست. دولت از مسکن مهر قدیم و جدید 
تا نهضت ملی مسکن هیچ گاه وارد مبحث مسکن 
کوچک مقیاس نشده است زیرا این خانه ها تناسبی 
با ابعاد اجتماعی و روانــی خانوار ایرانی ندارند. این 
مســاله نه صلاح اجتماعی است و نه در دستور کار 

دولت قرار دارد.

سخنگوی اقتصادی دولت:

تورم مسکن کاهش یافت
رشد ۳7۰ هزار نفری اشتغال در بخش صنعت

بانــک مرکزی: بیــش از ۹۰ 
درصد چک ها وصول شدند

براســاس آمار چک های مبادلــه ای در مرداد 
امسال، حدود هشت میلیون فقره چک به ارزش 
حدود 4953 هزار میلیارد ریال مبادله  شد که 
نسبت به ماه قبل از نظر تعداد 2.8 درصد و از نظر 

مبلغ 2.6 درصد افزایش نشان می دهد.
طی مرداد امســال، بالغ بر 90.9 درصد از کل 
چک های مبادله شده در سامانه چکاوک وصول 
شده است. این نسبت از نظر مبلغی نیز معادل 

86.7 درصد است.
گفتنی است؛ پذیرش و تبادل چک های صیادی 
قدیمی )دسته چک های صادرشده قبل از سال 
1400( از نیمه مهرماه صرفا در بانک صادرکننده 
چک قابل انجام است. بر این اساس، دارندگان 
دسته چک های قدیمی می توانند با مراجعه به 
شعب خود نسبت به تعویض این دسته چک ها با 

دسته چک های جدید اقدام کنند.

برخورد با بانک هایی که نرخ سود را رعایت نمی کنند
مبارزه جدی با حساب های اجاره ای

رئیس کل بانک مرکزی از اجــرای الگوی جدید 
نظارتی این بانک در شــبکه بانکی از هفته آینده 
خبر داد و تاکید کرد: با اجرای قانون بانک مرکزی، 
اختیارات این بانک برای ایجاد انضباط پولی و بانکی 
مطلوب افزایش یافته و شرایط مناسب تری برای 

مهار تورم بوجود می آید.
به گزارش تســنیم، محمدرضا فرزین در جلسه 
دوره ای خود با مدیران عامل بانکها با اشاره با قانون 
بانک مرکزی و الگوی جدید نظارتی بر شبکه بانکی 
تصریح کرد: مشخصات این الگوی نظارتی پیش از 
این اعلام شده است و لذا براین باور هستیم که پول 
بانکها متعلق به مردم و ســپرده گذار است؛ بانک 
مرکزی به عنوان نماینده سپرده گذاران  هر کجا و 
در هر شرکتی پول بانک ترزیق می شود باید بتواند 

بر آن نظارت کند.
وی افزود: بانک مرکزی مطلــوب،  بانک مرکزی 
است که بتواند روی تک تک ریال های  مردم که در 
نظام بانکی سپرده می شود  نظارت کند و با وحدت 
نظر موجود در ارکان نظام و عزم جزم نظام بانکی و 
با بهره گیری از  تجارب موجود در زمینه مسائل و 
مشکلات رایج در سیستم بانکی امیدواریم بتوانیم 
نظام بزرگ بانکی  و پولی کشور را که تاثیر به سزایی 

در اقتصاد کشور دارد بهتر مدیریت کنیم .
رئیس  کل بانک مرکزی در ادامه با اشاره به نهایی 
شدن فرآیند تصویب قانون بانک مرکزی و ویژگی 
های این قانون گفت: خوشــبختانه ســران قوا و 
ریاست مجمع تشخیص مصحلت نظام، همگی بر 
افزایش اختیارات، اقتدار و استقلال بانک مرکزی 

تاکید دارند.
وی ابراز امیدواری کرد با ابلاغ قانون بانک مرکزی 
زمینه برای افزایش استقلال و اقتدار بانک مرکزی 
فراهم شود و هم اکنون هیچ اختلاف نظری بر سر 
این موضوع در میان قوای سه گانه وجود ندارد و 
حاکمیت بر سر اســتقلال بانک مرکزی هم صدا 
هستند. امیدواریم با اجرای این قانون انضباط پولی 
و بانکی بهتری برقرار کنیم شرایط مناسب تری را 
هم از لحاظ تورمی و هم کاهش مستمر نقدینگی 
فراهم کنیم و اقتصاد و شرایط را به ثبات برسانیم. 

در جلسه 19 مهرماه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، طرح قانون بانک مرکزی به تصویب رسید. 
در عین حال مجمع به افزایش اختیارات رئیس کل 

بانک مرکزی نیز رأی داد.
طرح قانون بانک مرکزی درحالی به تأیید مجمع 
تشخیص رسیده اســت که در سال های گذشته 
و  دولت های قبل )دولت نهم و دهم( تلاش هایی 
برای اصلاح قانون بانک مرکزی انجام شــده بود 
ولی هیچ کدام به سرانجام نرسیده بود. در مجلس 
یازدهم، در اردیبهشت ماه سال 1400 کلیات این 
طرح تصویب شد و بیش از یک سال بعد و در اواخر 
تابستان ســال 1401 طرح قانون بانک مرکزی 
به صحن علنی مجلس رسید و در چندین نوبت 
بالاخره مفاد طرح 67 ماده ای بررســی و تصویب 

شد.
شورای نگهبان اما ایراداتی به این طرح داشت که 
در نهایت طی چند نوبت رفت و برگشت طرح بین 
مجلس و شورای نگهبان از تعداد ایرادات کاسته 
شــد و نهایتاً طرح به مجمع تشخیص مصلحت 

نظام ارجاع شد.
ســرانجام و بعد از برگزاری چندین جلســه در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای بررسی موارد 
اختلافی مجلس شورای اسلامی و شورای نگهبان 
در طرح قانون بانک مرکــزی، این طرح به قانون 
تبدیل شد. بنابراین؛ این 67 ماده طرح قانون بانک 
مرکزی، جایگزین مواد یک تا 17، بندهای ب و ج 
ماده 18، مواد 19 تــا 26، 42 تا 44 قانون پولی و 

بانکی خواهد شد.
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در دهه اخیر ســهم مالیات بر درآمد مشــاغل از 
کل درآمدهای مالیاتــی 4 درصد و نصف مالیات 
بر حقوق بوده اســت در حالی که مشــاغل سهم 
 20 درصــدی از تولیــد ناخالص داخلی کشــور 

دارند.
به گزارش مهر، لزوم اتکای منابع بودجه کشور به 
درآمدهای مالیاتی به سبب کمترین آسیب تورمی 
از این ناحیه و ایجاد امــکان حکمرانی اقتصادی، 
بر کسی پوشیده نیست. با وجود این، درآمدهای 
مالیاتی سهم قابل توجهی از اقتصاد کشور ندارند 
و افزایش حقیقی )بدون تورم( چندانی نداشته اند. 
یکی از اصلی ترین دلایل عدم رشــد درآمدهای 
مالیاتی، نپرداختن مالیات متوازن و متناســب با 
درآمد اشخاص مانند بخش مشاغل کشور است. 
سهم مالیات بر درآمد مشــاغل از کل درآمدهای 
مالیاتی در دهه اخیر 4 درصد و رشد حقیقی آن 1 

درصد بوده است
همه افراد حقیقی مانند کسبه، اصناف، پیشه وران، 

صاحبــان کارخانه، کارگاه های تولیدی و ســایر 
افرادی که در قالب اشــخاص حقیقی مشغول به 
کار و کســب و فعالیت اقتصادی هســتند بعد از 
کسر معافیت هزینه و استهلاک مشمول مالیات بر 

درآمد مشاغل می شوند.
آمارها نشان می دهد که ســهم مالیات بر درآمد 
مشــاغل از مجموع درآمد مالیاتی از 3.9 درصد 
در ســال 1390 بــه 5 درصد در ســال 1401 
رسیده است. اگر چه رقم اسمی مالیات بر درآمد 
مشــاغل در این ســال ها افزایش یافته اما سهم 
این مالیــات از کل درآمدهــای مالیاتی افزایش 
 چندانی نداشــته و بــه طور میانگیــن 4 درصد 

بوده است.
همچنین رشد سالانه درآمد مالیاتی بخش مشاغل 
در دهه اخیر به طور متوسط 31 درصد بوده است 
که اگر اثر تورم از درآمدهای مالیاتی حذف شود 
و درآمدهای مالیاتی به قیمت ثابت سال 1390 
محاسبه و تعدیل شوند، رشــد متوسط سالیانه 

درآمدهای مالیات بر درآمد مشــاغل 1.1 درصد 
خواهد بــود. مالیات بر درآمد اشــخاص حقیقی 
در ایران شــامل مالیات بر درآمد حقوق کارکنان 
بخش عمومی، حقوق کارکنان بخش خصوصی، 
درآمد مشاغل، مستغلات و درآمد متفرقه است. 
مالیات بر حقوق بخش مهمــی از پایه مالیات بر 
درآمد اســت که در مقایسه با مشــاغل همیشه 
مالیات بیشــتری پرداخت کرده است و طی دهه 
اخیر به طور متوسط بیش از 2 برابر مشاغل مالیات 

پرداخت کرده است.
مشاغل و اصناف کشور علاوه بر اینکه سهم قابل 
توجه 20 درصدی از تولید ناخالص داخلی کشور 
را ایجاد می کنند، در بین اشخاص مشمول مالیات، 
دارای بیشترین تعداد مودیان و پرونده های مالیاتی 
هستند. بررسی آمارهای مربوط به میزان مالیات 
پرداختی مشاغل و حجم بالای پرونده های مالیاتی 
در این بخش نشانه هایی از بالا بودن درآمد مالیاتی 

از دست رفته یا همان شکاف مالیاتی است.

این در حالی اســت که دولت برخــی اقدامات را 
برای افزایش درآمدهای مالیاتی انجام داده است. 
اقدامات دولت در دو ســال اخیر نظیر ساماندهی 
دســتگاه های کارتخــوان بانکــی و پایانه های 
پرداخت، شناســایی بیش از 2.4 میلیون مودی 
جدید مالیاتی و مقابله بــا فرارهای مالیاتی در دو 
سال اخیر بوده است. با وجود این، رشد درآمدهای 
 مالیاتی در بخش مشــاغل ناچیز و حتی کاهشی 

بوده است.
مالیات بر درآمد مشــاغل، نیازمند توجه جدی 
در مسئله شــکاف مالیاتی در ایران است. تحلیل 
شکاف مالیاتی در بخش مشاغل می تواند اطلاعات 
ارزشمندی پیرامون نظام مالیاتی و افزایش کارایی 
آن به دنبال داشته باشد. برخی لابی های قدرتمند 
مانع از دریافت مالیات حقه از کســبه، اصناف و 
مشاغل می شــوند و زمینه ساز تبعیض بی سابقه 
و فشار مالیاتی بر واحدهای تولیدی، کارمندان و 

حقوق بگیران می گردند.

معــاون وزیــر صمــت گفــت: مســئولان بانک 
مرکزی نوید ایــن را داده اند کــه زمان تخصیص 
ارز به تولیدکننــدگان کاهش پیــدا خواهد کرد 
و در کنــار آن شــرط ســپرده گذاری بــرای 
 واحدهــای تولیــدی نیازمنــد ارز هــم حــذف 

می شود.
محمدمهدی برادران،  معاون صنایع عمومی وزارت 
صنعت، معــدن و تجارت در مــورد تخصیص ارز 
به تولیدکنندگان و گلایه آنهــا، گفت: این گلایه 
تولیدکنندگان، شــکایت به حقی اســت. وزارت 
صمت زمانی می تواند از صنعتگران کشــور انتظار 
افزایش تولید داشــته باشــد که بتواند مواد اولیه 
 آنها را به موقــع و در ســریع ترین زمــان ممکن 

تأمین کند
وی افــزود: تأخیــر 90 روزه در تأمیــن ارز 

تولیدکنندگان مشــکلات زیادی را بــرای آنها به 
وجود می آورد؛ البته این نکته را هم باید یادآور شد 
که تاکنون جلســاتی متعددی با حضور مسئولان 
بانک مرکزی و سازمان توســعه تجارت برای حل 
این مسئله برگزار شــده و در یکی از این جلسات 
مسئولان بانک مرکزی نوید این را داده اند که زمان 
تخصیص ارز کاهش پیدا خواهد کرد و در کنار آن 
شرط سپرده گذاری برای واحدهای تولیدی نیازمند 

ارز هم حذف می شود.
بــرادران گفــت: بــا توجــه بــه گشــایش های 
صورت گرفتــه در عرصــه بین الملــل و نظامات 
مالی کشــور، تمایل مســئولان بانک مرکزی بر 
این اســت که در سال رشــد تولید، موانع موجود 
 در خصــوص تأمیــن ارز تولیدکننــدگان را بــه 

حداقل برسانند.

عضو هیئت رئیســه اتاق بازرگانــی گفت: جهش 
صادراتی ایــران از حدود 38 میلیــارد دلار به 53 
میلیارد دلار رسیده است. باقری عضو هیئت رئیسه 
اتاق بازرگانی گفت: خوشــبختانه جهش صادرات 
کشــور از حدود 38 میلیارد دلار بــه 53 میلیارد 
دلار رسید که  حاصل سیاست تنش زدایی دولت 
با کشور ها و ورود به ســازمان همکاری شانگهای، 

بریکس و تجارت آزاد با اوراسیاست.
او گفت:  تجارت آزاد با اوراســیا بــزودی وارد فاز 
اجرایی می شود به طوری که همه کشورها به توافق 
رسیدند و در روسیه برای امضای نهایی در آذر حضور 
خواهند داشت. باقری گفت: اگر بنا را بر این بگذاریم 
که چگونه از این ظرفیت ها می توان استفاده کرد 
طبیعتاً فعالیت ها به دست بخش خصوصی کنونی  

رقم می خورد.

او گفت: در حال حاضر تعدد دستگاه ها اکنون فراتر 
در ســازمان توســعه تجارت بحث می شود. بانک 
مرکزی گمرک و سازمان امو مالیاتی قرار شد که به 
صادر کنندگان اجازه بدهند که کار خود  را جبران 
کنند و هنوز صادرکنندگان نمی دانند که چه اقدامی  
باید انجام دهند و  جریمه را چگونه پرداخت کنند 

که رفع تعلیق شوند.
عضو هیئت رئیســه اتاق بازرگانی گفت: در حوزه 
تولیدی و دانش بنیان پتانسیل زیادی وجود دارد 
و این ظرفیت ها در کشــور وجود دارد. هم رسانی 
این ظرفیت ها به تقاضایی که در کشورهای منطقه 
است یک بخشــی از آن برای بخش اجرایی است و 
باید سیاست گذاری ها و مشوق ها به درستی انجام 
شوند. دستگاههای دیپلماســی ما باید کارشان را 

درست انجام دهند. 

سهم ۴ درصدی مالیات بر درآمد مشاغل از کل درآمدهای مالیاتی

جهش صادراتی ایران به ۵۳ میلیارد دلار رسیدحذف شرط سپرده گذاری برای دریافت ارزِ تولید
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مدیر عامل شرکت ملی گاز از اجرایی شدن طرح 
تعویض ۴ میلیون بخاری فرسوده با بخاری های 
بازده بالا خبر داد. مجید چگنی مدیرعامل شرکت 
ملی گاز ایران گفت: جریان پایدار گاز در کشور، 
اولویت نخست شرکت ملی گاز و خط قرمز است. 
بخش انرژی نیز ملزم به توســعه شــبکه است و 
گازرســانی به صنایع، نیروگاه هــا و بخش های 
مختلف خانگی، تجاری و کشــاورزی در ســال 
۱۴۰۲، مطابق تکالیف ابلاغی در حال انجام است.

چگنی ادامه داد: باتوجه بــه افزایش بارش های 
پیش بینی شده در پاییز امســال نسبت به سال 
گذشته هوای سرد زودتر آغاز خواهد شد به طوری 
که از حالا آمادگی شــرکت گاز برای ورود به این 

دوره لحاظ شده است.
او می گویــد: بــا اجــرای طرح های تشــویقی 
و تخفیف هــای مطلــوب بــه ســرمایه گذاران 
بخــش خصوصــی در زمینــه طرح هــای 
ذخیره ســازی روزمینی در بخــش اس ان جی 

و مینی ال ان جــی، آمادگــی را افزایش خواهیم 
داد، ضمــن اینکــه طــرح تعویــض ۴ میلیون 
 بخاری بــازده بالا بــا بخاری های فرســوده نیز 

در حال اجراست.
چگنی از آمادگی ۱۰۰ درصــدی وزارت نفت و 
صنعت گاز برای آغاز روزهای سرد سال خبر داد 
و تصریح کرد: خوشبختانه تولید گاز در تابستان 
امسال با کاهش زمان تعمیرات اساسی ۷ میلیارد 

مترمکعب افزایش یافته است.

معاون ارزی پیشــین بانک مرکزی بــا پیش بینی ثبات 
نســبی نرخ ارز تا پایان ســال، گفت: همــواره اتفاقات 
سیاسی موجب بروز نوسانات ارزی می شود که این مساله 

به تازگی نیز برای چند روز باعث افزایش قیمت ارز شد.
 به گزارش رسانه بانک مرکزی، سیدکمال سیدعلی،  در 
واکنش به نوسانات ارزی در هفته های گذشته و بازگشت 
دوباره قیمت دلار به محدوده قیمــت ۵۰ هزار تومان، 
اظهار داشت: دلایل مختلفی در نوســان بازار ارز وجود 
دارد که یکی از مهمترین آن، اخبار و اتفاقات سیاســی 
در منطقه و جهان اســت. این مورد، مصادیق زیادی در 
طول سال های گذشته داشته که به طور مثال می توان به 
تصمیمات دونالد ترامپ رئیس جمهور پیشین آمریکا و یا 

حضور  بایدن در راس امور این کشور اشاره کرد.
وی به اتفاقات هفته های گذشته نیز اشاره کرد و گفت: 
این بار نیز با توجه به درگیری در سرزمین های اشغالی 
و به دنبال آن انتشار اخبار سیاسی از این اتفاقات، شاهد 
آن بودیم که دوباره قیمت دلار افزایش یافت. هر چند که 
در این خصوص نباید از سوء استفاده سفته بازان و دلالان 
بازار ارز نیز به سادگی گذشت. این افراد بلافاصله بعد از 
درگیری در منطقه فرصت را مغتنم شــمرده و با ایجاد 
موج و هیجانات کاذب در بازار باعث شدند دلار برای چند 
روز با افزایش قیمت مواجه شــود که خوشبختانه طبق 

پیش بینی ها قیمت ارز با روند کاهشی همراه شد.
معاون ارزی پیشین بانک مرکزی با تاکید بر اینکه افزایش 
قیمت دلار، فقط در بخش اسکناس بود و هیچ تغییری 

در بحث حواله وجود نداشت، افزود: موضع گیری منطقی 
و اصولی ایران در خصوص درگیری های منطقه موجب 
شد تا بعد از چند روزِ پر التهاب در بازار ارز، شاهد کاهش 
قیمت دلار بودیم و همه چیز به شرایط عادی بازگشت، 
در واقع موج روانی حاصل از اخبار سیاسی هم نتوانست 
تاثیر چندانی در بازار داشــته باشد و قیمت ارز دوباره به 

همان وضعیت چند ماه گذشته بازگشت.
سیدعلی به تاثیر مثبت افزایش درآمد های ارزی دولت، 
افزایش صادرات، و دسترســی ایران بــه منابع ارزی و 
همچنین توافقات بانکی در منطقه و سیاســت کنترل 
نقدینگی اشــاره کرد و گفت: قطعا این عوامل در بهبود 
شــرایط و آرامش بازار ارز تاثیر مثبت و بسزایی داشته و 
دارد، ضمن اینکه اگر بحث تورم و نرخ کاهش نقدینگی 
هم بیش از پیش ســاماندهی و کنترل شــود، می توان 
امیدوار بــود که نرخ ارز تــا پایان ســال تغییر چندانی 

نخواهد کرد.
وی با اشاره به اینکه ســرمایه گذاری در بازار ارز به هیچ 
عنوان کار منطقی و سودآوری نیســت، گفت: ما اواخر 
سال گذشــته هم با موج کاذبی همراه بودیم که قیمت 
دلار را تا محدوده ۵۹ هزار تومان بالا برد، اما خوشبختانه 
با اجرای سیاســت ها و برنامه های ویــژه، دلار دوباره به 
محدوده قیمتی ۵۰ هزار تومان عقب نشینی کرد، همین 
مساله موجب شد تا خیلی از افراد همزمان با رکود بازار، 
متضرر شوند و دیگر سرمایه گذاری در بازار ارز را سودآور 

و منطقی ندانند.

رئیس اتحادیه صنــف تولیدکنندگان و فروشــندگان لوازم 
یدکی با بیان اینکه حدود ۸۰ درصــد قطعات یدکی وارداتی 
هســتند و خیلی از قطعات تولیدی هم مــواد اولیه وارداتی 
دارنــد، گفت: در شــرایطی که اعلام شــده امــکان واردات 
خودروهای دســت دوم با کارت بازرگانی وجــود دارد، پیش 
بینی می شــود به دلیل نبــود نمایندگی برخــی خودروها، 
 مصرف کننــده بــرای تامین قطعــات با مشــکلات عدیده 

مواجه شود.
ســید احمد حســینی با بیان اینکــه یکی از مشــکلات این 
صنف مربوط بــه درگاه ملی مجوزها اســت، اظهــار کرد: ما 
مخالــف تکنولــوژی نیســتیم، اما اســتفاده از ایــن درگاه 
برای صــدور پروانه هــای صنفی مشــکلاتی بــرای اصناف 
ایجاد کرده و باعث شــده خروجی ســامانه نویــن اصناف به 
یک دهــم کاهش پیــدا کرده اســت. از طرف دیگــر به نظر 
 می رســد متولیان بدون توجه به قانون نظــام صنفی درگاه را

 راه اندازی کرده اند.
به گفته وی مشــکل دیگر صنف لوازم یدکی خــودرو، ورود 
خودروهای دست دوم اســت که احتمالا مسائل و مشکلاتی 
به همراه خواهد داشــت که اگر دیده نشود، اتحادیه در مظان 
اتهام قرار می گیرد. طبق قانون خودروسازان باید خدمات پس 
از فروش ارائه بدهند که این شــامل عرضه قطعات هم هست. 
در حــال حاضر یکــی از چالش های صنف این اســت برخی 
خودروسازان، به ویژه مونتاژی ها به تکالیف قانونی خود عمل 
نمی کنند و ضعف هایی دارند که باعث شــده مصرف کننده با 
کمبود قطعات مواجه باشد. حالا در شــرایطی که اعلام شده 

امکان واردات خودروهای دســت دوم با کارت بازرگانی وجود 
دارد، پیش بینی می شــود بــه دلیل نبــود نمایندگی برخی 
خودروها، مصرف کننده برای تامین قطعات با مشکلات عدیده 

مواجه شود.
حســینی با بیان اینکه صادرات قطعات یدکــی پنهانی انجام 
نمی شــود، اما امروز به صورت غیرکارشناسی و به خاطر نبود 
زیرساخت ها، مقرر شده دستورالعمل تبصره ۴ ماده ۱۸ آیین 
نامه ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای لوازم یدکی تصویب 
شود، گفت: این منجر به کمبود کالا، بالا رفتن قیمت و افزایش 

شوتی ها خواهد شد.
وی با بیان اینکه یکی دیگر از مشــکلات صنــف لوازم یدکی، 
تخصیص ارز اســت، تصریح کرد: حــدود ۸۰ درصد قطعات 
یدکی وارداتی هســتند و خیلی از قطعــات تولیدی هم مواد 
اولیه وارداتی دارند. بنابراین تســریع در تخصیص ارز اهمیت 
زیــادی دارد. از طرف دیگــر قطعات برخی از ماشــین های 
خارجی و ماشین های ســنگین معدنی، راهسازی و صنعتی 
 فقط در چند کشــور دنیا انجام می شود و واردات آن ها فرآیند

  پیچیده ای دارد.
حســینی در ادامه گفــت که برخــی افراد که تحــت عنوان 
ترخیص کار شــناخته می شــوند، کارت بازرگانــی دارند و 
برای بقیه هــم قطعــات وارد می کننــد و بخشــی از بیش 
اظهاری یا کم اظهاری ها نیــز مربوط به این افراد اســت، اما 
این افراد تخصــص لازم را ندارند، شناســه کالا هم دریافت 
 نمی کننــد و اعضــای صنــف و مصــرف کننــده را دچــار 

مشکل می کنند.

وی افــزود: اخیــرا اعــلام شــده کــه واردکننده هــا 
 بــه میــزان میانگیــن دو ســال قبلشــان مجــاز بــه 

واردات هستند.
 اما ممکن است اعضای صنف با توجه به نیاز برخی از اقلام را در 
دو سال قبل کمتر وارد کرده باشند. این تصمیم باعث می شود 
به واردکننده رســمی ارز اختصاص نیابد و به جای آن کسانی 
 که در حوزه های مختلف کار می کنند و تخصص ندارند مجاز 

به واردات باشند.
رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم یدکی 
خودرو و ماشین آلات تهران در ادامه با بیان اینکه این اتحادیه 
برای اولین پرچمدار پاویون ایران در نمایشگاه کراچی پاکستان 
خواهد بود، گفت که این نمایشــگاه چهار تا هفت آبان برگزار 

خواهد شد.
وی در پایان با شــاره بــه ممنوعیت واردات برخــی کالاها، 
گفت: در مــورد برخــی کالاها، بــا ممنوعیــت واردات، نه 
تنها کیفیت بــالا نرفته، بلکه فقط کالا گران شــده اســت. 
بنابراین بهتر اســت برای حمایت از تولیــد داخل از ابزارهای 
تعرفــه ای و یارانه اســتفاده شــود. از طرف دیگــر کیفیت 
 هم در این ســال ها بالا نرفته، چــون ارتباط ما بــا دنیا قطع

 بوده است.
حســینی درباره ادعای خودروســازان مبنی بر مشــکلات 
تامین قطعه بــرای خودروهایی که در انبــار مانده، گفت: اگر 
خودروســازان می گویند انبارهای آن ها مملو از خودروهایی 
 اســت که با کمبود قطعه مواجهند، چطور خط تولیدشــان 

دایر است؟

طبق آمار تولیــد و مصرف فولاد کشــور در انــواع مقاطع 
و شــمش فولاد، محصولات فــولادی و آهن اســفنجی، از 
مجموع بالغ بر ۵۶.۵ میلیون تــن تولید قریب به ۵۰ میلیون 
تن صرف مصارف داخلی شــده اســت. طبق آمار ارائه شده 
توســط انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران، از ابتدای ســال 
جاری تا پایان شــهریور ماه بالــغ بر ۵۶ میلیــون تن )۵۶ 
میلیــون و ۵۰۳ هزار تــن( از انواع اقلام فولادی در کشــور 
تولید شــده که از این میزان حدود هفــت میلیون تن صادر 

 و باقــی )قریب به ۵۰ میلیــون تن( صرف مصــارف داخلی 
شده است.

بر این اساس، مصرف ظاهری فولاد کشور برای همه اقلام جز 
شمش فولاد )فولاد میانی( در این مدت نسبت به شش ماهه 
ابتدایی سال ۱۴۰۱ رشد ۰.۳ تا ۲.۷۸ درصدی داشته است؛ 
اما مصرف شمش فولاد ۵.۸ درصد نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته کمتر شده است. طی شــش ماهه سال جاری شش 
میلیون و ۳۵۷ هزار تن مقاطع طویل فولادی تولید شده که 

پنج میلیون و ۹۳ هزار تن آن در داخل مصرف شده که نسبت 
به مصرف ظاهری آن در مدت مشابه سال گذشته معادل پنج 

میلیون و ۸۰ هزار تن، ۰.۳ درصد بیشتر شده است.
همچنین چهار میلیون و ۹۴۶ هزار تن مقاطع تخت فولادی 
در نیمه نخســت امسال مصرف شــده که ۹.۲ درصد نسبت 
به میزان مصارف آن ها در نیمه نخســت ۱۴۰۱ معادل چهار 
میلیون و ۵۳۱ هزار تن، افزایش مصرف را تجربه کرده است. 
طی شش ماهه ابتدایی امسال، تولید محصولات فولادی ۱۱ 

میلیون و ۱۱۲ هزار تن ثبت شده که تنها حدود ۱.۵ میلیون 
تن آن صادر و ۱۰ میلیــون و ۲۴۴ هزار تن آن صرف مصرف 
داخلی شده است. مصرف این مقاطع نسبت به سال گذشته که 

۹ میلیون و ۷۶۳ هزار تن بوده، ۴.۹ درصد بیشتر شده است.
مصــرف آهن اســفنجی طی شــش ماهه ابتدایی امســال 
۲.۷۸ درصد رشــد کرده و از ۱۷ میلیــون و ۴۹۶ هزار تن به 
۱۷ میلیون و ۹۸۳ هزار تن رســیده اســت. در شــش ماهه 
۱۴۰۲ قریب به ۱۸ میلیون و ۸۶۰ هزار تن آهن اســفنجی 

در کشــور تولید شــده که تنها ۸۷۴ هزار تن آن صادر شده 
اســت. در نهایت در مجموع، از ۱۵ میلیــون و ۴۲۲ هزار تن 
شمش فولادی تولید شــده در کشــور با افت ۵.۸ درصدی 
۱۱ میلیون و ۷۳۳ هــزار تن به مصــارف داخلی اختصاص 
یافته و حدود ســه میلیون و ۷۰۰ هزار تن آن صادر شــده 
اســت. در مجموع شــش ماه ابتدایی ســال ۱۴۰۱ مصرف 
 ظاهری شمش فولاد کشور ۱۲ میلیون و ۴۶۰ هزار تن ثبت 

شده است.  

مدیرکل راه وشهرســازی اســتان تهران گفت: 
۱۴۰۰ مشاور املاک غیر مجاز در تهران به دلیل 
تخلفات صورت گرفته پلمب شد. حسین جنتی 
گفت: در حال حاضر بازرســی از بنگاه های غیر 
مجاز را از شــهرهای پردیس و پرند و خود شهر 
تهران آغاز کــرده ایم و این روند بازرســی ها به 
صورت مســتمر ادامه خواهد داشــت به طوری 
 که تا به امــروز ۱۴۰۰ بنگاه امــلاک غیر مجاز 

را پلمب کرده ایم.

به گفته مدیرکل راه وشهرســازی استان تهران،  
برخی از این بنگاه های مشــاور امــلاک پروانه 
فعالیت نداشته و برخی از مشــاوران املاک هم 
مجوز داشــته اما فعالیت غیر قانونــی انجام می 

دادند.
او می گوید: برخی از مشــاوران املاک اقدام به 
فعالیت های غیر قانونی و ســوداگری می کردند 
که همین امر خود آســیب های زیــادی به بازار 
مسکن وارد می کرد بر این اساس پیگیری ها برای 

شناسایی خانه های خالی تا آخرین لحظه و ریشه 
کن شدن ســوداگری ادامه خواهد داشت.  تا به 
امروز  بنگاه هایی که فعالیت غیر مجاز داشتند را  
۸۰۰ میلیارد ریال جریمه کرده ایم و این پیگیری 

ها برای تخلفات بنگاه ها همچنان ادامه دارد.
مدیرکل راه وشهرســازی اســتان تهران گفت: 
بازرسی ها به صورت حضوری و غیر حضوری ادامه 
دارد و تا به امروز هم ۱۱ هزار بازرســی به صورت 

حضوری انجام شده است.

رئیس کمیسیون پایش و 
بهبود فضای کســب و کار 
اتاق تعاون ایــران کمبود 
نقدینگی و عدم امکان اخذ 
تسهیلات سرمایه درگردش 
از بانک ها را عمده ترین مشکلات بنگاه ها خواند. به 
گزارش تسنیم،عدم تطابق زمانی درآمدها و هزینه 
های بنگاه از یک سو و رکود تورمی، افزایش قیمت مواد 
اولیه و دوره تأمین آن، دستمزد و نرخ ارز از سوی دیگر 
در بلند مدت موجب تنگنای اعتباری شدید بنگاه می 
گردد که این مهم هر سال تشدید و به نوعی سرمایه 
درگردش بنگاه تولیدی بر اساس قدرت خرید در یک 
میزان یا مقدار ماده اولیــه محدودتر و بنوعی بنگاه 

فقیرتر می گردد.
رضا علیخانزاده، رئیس کمیسیون پایش و بهبود فضای 
کسب و کار اتاق تعاون ایران درباره واکاوی نرخ واقعی 
و عملیاتی سودهای بانکی طی یادداشتی نوشت: یکی 

از مشکلات عمده بنگاه های تولیدی که در پایش های 
فصلی نهادهای مختلف منجمله مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی و نیز اتاق های تعاون و بازرگانی 
از صاحبان کسب و کار نمُود واضح دارد و بعنوان اصلی 
ترین مشکل از آن یاد می نمایند، کمبود نقدینگی و 
عدم امکان اخذ تسهیلات سرمایه درگردش از بانک ها 
می باشد. به دلیل عدم تطابق زمانی درآمدها و هزینه 
ها، بنگاه ها نیازمند سرمایه درگردش می شوند و این 
سرمایه درگردش صرف تامین مواد اولیه و سایر هزینه 

های جاری بنگاه می گردد.
عدم تطابق زمانی درآمدها و هزینه های بنگاه  از یکسو 
و  رکود تورمی، افزایش قیمت مواد اولیه و دوره تأمین 
آن، دستمزد و نرخ ارز از ســوی دیگر در بلند مدت 
موجب تنگنای اعتباری شدید بنگاه می گردد که این 
مهم هر سال تشدید و بنوعی سرمایه درگردش بنگاه 
تولیدی بر اساس قدرت خرید در یک میزان یا مقدار 

ماده اولیه محدودتر و بنوعی بنگاه فقیرتر می گردد.
از آنجایی که تورم تولیدکننده و مصرف کننده برابر 
نیست با فشــار هزینه های تولید، بخشی از بنگاه ها 

به نقطه توقف رسیده و مابقی برای حفظ بقای خود 
نیازمند سرمایه درگردش بیشتری هستند به عبارت 
روشــن تر شــوک نرخ ارز درکوتاه مدت، نرخ تورم 
تولیدکننده را افزایش می دهــد، اما تدریجاً برتورم 
مصرف کننــده تخلیه می شــود ، بنابراین در زمان 
وقوع شــوک ارزی یک عدم تناسب بین هزینه ها و 
درآمدهای بنگاه اقتصادی ایجاد شــده و زمینه ساز 

افزایش تقاضای سرمایه درگردش می شود.
یکی از موضوعاتی که حل مسئله سرمایه درگردش 
بنگاه ها را دشــوار کرده تقاضای بالای آن در اقتصاد 
کشور بنابر دلایل فوق اســت که درصد بسیار قابل 
توجهی از این تقاضا به تأمین ســرمایه درگردش از 
شبکه بانکی اختصاص یافته است. بنابراین بخشی از 
راه حل ها و راهکارهای ناظر به بهبود وضعیت تأمین 
مالی سرمایه درگردش در کشور به مدیریت تقاضای 
سرمایه درگردش و نحوه تأمین و پرداخت آن در شبکه 
بانکی می باشد که در این راستا نقش حاکمیت و بانک 
مرکزی بیش از پیش در جهت حفط و ارتقاء بنیه مالی 
سرمایه در گردش بنگاه های تولیدی  اهمیت می یابد.

یکــی از روش هــای تأمیــن مالــی ســرمایه در 
گردش اعطای حــد اعتباری به بنگاه ها بر اســاس 
معیارهایی از جمله اعتبار ســنجی اســت. مزیت 
این روش دسترســی سریع به تســهیلات و بدون 
طی مراحل اداری اســت و این مزیت در تسهیلات 
ســرمایه درگردش به لحاظ کاهش انحراف منابع 
 و تخصیص بهینه تســهیلات از اهمیت بســزایی 

برخوردار است.
لیکن در حال حاضراعطاء تسهیلات سرمایه درگردش 
از محل حد های اعتباری موصوف در شبکه بانکی به 
گونه ای است که پس از پرداخت اقساط در سررسید 
های مقرر به میزان اصل تسهیلات پرداختی، مجدداً 
سرمایه درگردش به جریان وجوه نقدی بنگاه تولیدی 
که درحقیقت شــاه راه حیاتی آنها در جهت حفظ و 
تقویت توان تولید می باشد بازگردانده می شود که 
این مورد بنابر محدودیت منابع نزد سیســتم بانکی 
منوط به ایجاد معدل و میانگین در حســاب  بنگاه  

تولیدی می باشد.
یعنی در حقیقت یک شرکت تولیدی پس از دریافت 
تسهیلات و خرید مواد اولیه و درنهایت تولید و فروش 
کالا علاوه بر پرداخت به موقع تسهیلات میبایست 
بخشی از منابع خود را درجهت ایجاد معدل درحساب 
بصورت راکد نگهداری نماید که در واقع نگهداری وجه 
نقد برای شرکتهای تولیدی به لحاظ خرید مواد اولیه 
مورد لزوم و پرداخت ســایر هزینه های جاری امری 

بسیار دشــوار و غیر ممکن می باشد که این معضل 
بعنوان یک اهرم مخالف بازدارنده، گریبان گیر شرکت 

های تولیدی شده است.
لذا درجهت حمایت از بنگاه های تولیدی و حفظ و 
صیانت از توان تولید و اشــتغال بخصوص در بخش 
تعاون می توان اهرم بازدارنده ایجاد معدل و میانگین 
حساب بنگاه تولیدی را که در مواردی در حدود ۳۰ 
درصد سهم تسهیلات می باشد را با اعمال رویه های 
قانونی صرفاً برای واحد های تولیدی منوط به میزان 
تراکنش نمود که در این راستا پیشنهاد می گردد رتبه 
بندی و امتیاز دهی جهت اعتبار سنجی بنگاه های 
تولیدی که منتج به پرداخت تســهیلات می گردد 
میزان گردش حساب و تعداد تراکنش ها و همچنین 
میزان مبالغ پرداختی بابت اسناد پرداختنی و پرداخت 
به موقع تعهدات در سررسید های مقرر بعنوان بالاترین 
امتیاز درحســاب اینگونه بنگاه های تولیدی ملاک 

عمل قرار گیرد.
بمنظور آگاهی از اثر ایجاد معــدل و میانگین آنهم  

به میزان ۳۰ درصد بر تسهیلات گیرنده،  بهتر است 
با اعداد و ارقام میزان بهره عملیاتی را در این شرایط 
بررســی کنیم . نرخ سود تســهیلات ظاهراً ۲۳ در 
سال می باشد . حال با اخذ تسهیلات و ایجاد معدل و 
میانگین ۳۰ درصد در سال یعنی از میزان تسهیلات 
اخذ شده با نرخ سود ۲۳ درصد در طول یکسال، می 
بایست به میزان ۳۰ درصد از تسهیلات بعنوان معدل 
و میانگین در حســاب باقی بماند تــا امکان تمدید 
تســهیلات فراهم گردد که در اینصورت نرخ ســود 
آن، حدود ۷ درصد می باشد و در واقع با این سیاست 
اعمالی از سوی بانک ها برای یک بنگاه اقتصادی نرخ 
سود سالانه عددی در حدود  ۳۱درصد بعنوان سود 
دوره باید به بانک پرداخت شود و این میزان سود جدا 
از هزینه های رهینه و اسناد مالی در اختیار بانک می 
باشد .حال سئوال اینجاست که یک واحد تولیدی چه 
میزان سود باید در سال داشته باشد تا بتواند هم این 
میزان سود را پوشش دهد و هم سود بنگاه خود را برای 

حفظ بقای خود ابتیاع نماید.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

کمبود نقدینگی و سرمایه در گردش مشکل اصلی بنگاه های تولیدی است

تخصیص بهینه تسهیلات به تولید 

طرح تعویض ۴ میلیون بخاری فرسوده در حال اجرا است

۸۰ درصد قطعات یدکی وارداتی استپیش بینی ثبات نسبی نرخ ارز تا پایان سال

۸۸ درصد تولید فولاد صرف مصارف داخلی شد

۱۴۰۰ بنگاه مشاور املاک غیر مجاز در تهران پلمب شد

مهار تورم با رونق تولید 
علی قنبری، اقتصاددان

ایجاد فضای آرام در اقتصاد و سیاست منجر به افزایش کیفیت تولید خواهد شد. رشد تولید به فضای 
آرام سیاسی و اقتصادی نیاز دارد. به نوعی رشد تولید وابسته به فضای سیاسی است. افزایش ارتباطات 
با دیگر کشــورها بخصوص کشورهای همســایه و ایجاد فضای تبادلات تجاری به تولید فرصت رشد 

کردن می دهد. 
به عبارت بهتر ایجاد فضای آرام سیاسی و گسترش همکاری با کشــور های همسایه و سایر کشور ها 
می تواند فضای خوب و امیدوارکننده ای را در اقتصاد به ارمغان آورد. افزایش همکاری با دیگر کشورها 
همچنین به ثبات نرخ ارز منجر خواهد شــد. ثبات نرخ ارز یکی دیگر از مهم ترین شرایط رونق تولید 
است. با ثبات نرخ ارز مواد اولیه در دسترس تر و ارزان تر خواهد شد. تولید برای تهیه مواد اولیه امروز 
درگیر مشکلات بسیاری شده است. نوسانات ارزی اجازه تولید و رقابت در فضای جانی را تولیدکننده 

ایرانی گرفته است.
افزایش ارتباط با کشور های دیگر منجر به رشد سرمایه گذاری در کشور خواهد شد. تولید برای رونق و 
رشد به سرمایه گذاری داخلی و خارجی نیاز دارد. مناسبات اقتصادی و سیاسی با دیگر کشورها منجر 
به شکل گیری امنیت برای سرمایه گذاران خواهد شــد. با افزایش سرمایه گذاری، سرمایه در گردش 

بنگاههای تولیدی تامین می شود و کسری منابع این واحدها جبران خواهد شد. 
افزایش سرمایه گذاری در کشور بدون ورود بخش خصوصی داخلی و خارجی قوی امکان پذیر نیست. 
درواقع باید پذیرفت دولــت به تنهایی در تأمین مالی پروژه ها شکســت خواهد خــورد و با توجه به 
محدودیت های ارزی که با آن مواجه است و با توجه به افزایش هزینه ها، لاجرم استفاده از ظرفیت بخش 

خصوصی در تأمین مالی پروژه ها امری مهم و ضروری به شمار می رود.
از طرفی دیگر رشد تولید لازمه مهار تورم است. اگر می خواهیم تورم مهار شود باید رشد تولید اتفاق 
بیفند. در اصل بدون رشد تولید نمی توان انتظار مهار تورم را داشت. به عبارت بهتر رشد تولید به افزایش 
عرضه در بازار منجر می شود و وفتی عرضه افزایش پیدا کند قیمت ها خواهد شکست و فراوانی محصول 

در بازار ایجاد می شود.
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فناوری و 
اطلاعات

پاسخ وزیر ارتباطات به کاهش ضریب نفوذ اینترنت ثابت
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشــاره به کاهش ضریب نفوذ اینترنت ثابت 
در آخرین گزارش رگولاتوری، دلیل این موضوع را عدم نوســازی زیرساختهای 
ارتباطات ثابت در ۱۰ سال گذشته عنوان کرد. عیسی زارع پور در خصوص انتشار 
گزارش رگولاتوری در خصوص آمار ضریب نفوذ اینترنت ثابت و همراه و کاهش 
ضریب نفوذ اینترنت ثابت گفت: رتبه ارتباطات ثابت کشور در دنیا در بین ۱۹۰ 

کشور بالای ۱۵۰ است و در ده سال گذشته هم وضعیت همین بوده است.
وی افزود: زیرساختهای ارتباطات ثابت در ده سال گذشته نوسازی نشده است و 
بدترین کیفیت را دارد که اتفاقاً خواستگاه پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
حل همین مشکل اســت. زارع پور در پایان گفت: ان شاءالله به مرور با راه اندازی 
فیبرنوری در شــهرهای مختلف وضعیت ارتباطات ثابت به صورت ملموس ارتقا 

پیدا خواهد کرد.
سازمان تنظیم مقررات به تازگی گزارشی از وضعیت ارتباطات در بهار سال ۱۴۰۲ 
منتشر کرده است که بر اســاس آن نفوذ اینترنت ثابت از ۱۳.۰۳ درصد به ۱۲.۹ 
درصد رسیده و از آن سو، ضریب نفوذ اینترنت سیار با رشد بیش از ۷ درصد همراه 

بوده است.
گزارش رگولاتوری نشان می دهد عمده سهم بازار اینترنت ثابت با رقم ۷۶ درصد، 
به فناوری X-DSL گره خورده و تعداد کاربران TD-LTE به ۱۸ درصد رســیده 
است. ۴۹ درصد بازار اینترنت ثابت نیز در اختیار شرکت مخابرات قرار دارد و ۲۹ 

درصد به دیگر شرکت های FCP مربوط می شود.
همچنین در این گزارش آمده اســت که ۷۵ درصد شــکایات مردمی مربوط به 
ارتباطات ثابت )تلفن و اینترنت( بوده و ۲۵ درصد شــکایات به ارتباطات ســیار 

مربوط می شود.

تعداد مشترکان پهن باند سیار به بیش از ۱۰۵ میلیون رسید
براساس گزارش جدید ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، مشترکان 
پهن باند ثابت در بهار امسال به ۱۱ میلیون رسیده اند که کاهش اندک ۰.۳ درصدی 
نسبت به سه ماهه ابتدایی ۱۴۰۱ دارد. سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
گزارش بهار ۱۴۰۲ را منتشر شده است که بر اساس این گزارش، مشترکان پهن باند 
ثابت در بهار امسال به ۱۱ میلیون رسیده اند که کاهش اندک ۰.۳ درصدی نسبت 

به سه ماهه ابتدایی ۱۴۰۱ دارد.
از سوی دیگر ضریب نفوذ پهن باند سیار در بازه زمانی ذکر شده رشد ۷.۳ درصدی 
داشته اشت. تا پایان بهار امســال، تعداد مشترک پهن باند سیار به ۱۰۵ میلیون 
و ۸۲۴ هزار مشترک رسیده اســت. براســاس گزارش رگولاتوری عمده سهم 
بازار اینترنــت ثابت با رقم ۷۶ درصد بــه فناوری X-DSL گره خــورده و تعداد 
کاربران TD-LTE به ۱۸ درصد رســیده اســت. ۴۹ درصد بــازار اینترنت ثابت 
 FCP نیز در اختیار شــرکت مخابرات قرار دارد و ۲۹ درصد به دیگر شرکت های 

مربوط می شود.
براساس این آمار، عمده کاربران سرعت ۲ تا ۱۰ مگابیت را در اینترنت ثابت تجربه 
می کنند. ســرعت ۱۰ تا ۲۰ مگابیت بر ثانیه نیز در رتبه دوم قرار دارد. همچنین 
بر اساس گزارش بهار ۱۴۰۲ سازمان رگولاتوری، در بهار امسال بیش از ۳۶ هزار 
شکایت برای حوزه ثابت ثبت شده اســت که ۶۵ درصد آن مربوط به تلفن و ۳۵ 
درصد نیز مربوط به پهن باند ثابت بوده است. در زمینه ارتباطات سیار نیز ۱۱ هزار 
و ۲۳۵ شکایت ثبت شده که تنها ۲۰ درصد آن مربوط به اینترنت سیار بوده است.

کاربران از ارتباطات حوزه ثابت بسیار بیشتر از حوزه سیار شکایت دارند. در این 
مدت ۷۵ درصد شکایات مردمی مربوط به ارتباطات ثابت )تلفن و اینترنت( بوده 
و ۲۵ درصد شکایات به ارتباطات ســیار مربوط می شود. در بخش دیگری از این 

گزارش به حوزه ارتباطات سیار پرداخته و سهم اپراتورها اعلام شده است.

آیفون ۱۵ در چین ارزان تر شد
فروشگاه های اینترنتی چینی شامل پین دوئو دوئو و تابائوی علی بابا، تخفیف های 
سنگینی برای آیفون ۱۵ عرضه می کنند و برخی از آنها، مدل های این گوشی را تا 
۱۲۳ دلار زیر قیمت به فروش گذاشته اند. تحلیلگران می گویند آیفون ۱۵ در چین 
به اندازه مدل قبلی، پرفروش نبوده است. شرکت کانترپوینت ریسرچ هفته گذشته 
اعلام کرد فروش آیفون ۱۵ در ۱۷ روز نخست عرضه به بازار چین، ۴.۵ درصد در 
مقایسه با آیفون ۱۴ کاهش داشت. اپل در چین به ندرت به فروشندگان شریک 
خود اجازه می دهد برای تحریک تقاضا، تخفیف پیشنهاد کنند. اما فروشگاه های 
اینترنتی چینی در مواجهه با کاهش خرید مصرف کنندگان، تلاش خود را مضاعف 

کرده اند و تخفیف های خوبی را برای جشنواره خرید روز مجردها ارائه کرده اند.
پین دوئو دوئو، مدل ۱۲۸ گیگابایتی آیفون ۱۵ پــلاس را به قیمت ۶۰۹۸ یوان 

عرضه کرده که ۹۰۰ یوان کمتر از قیمت خرده فروشی ۶۹۹۹ یوانی اپل است.
مدل ۵۱۲ گیگابایتی آیفون ۱۵ پرو مکس که قیمتش در فروشگاه اپل، ۱۱ هزار 
و ۹۹۹ یوان اســت، می تواند در تابائو، ۱۰ هزار و ۶۹۸ یوان خریداری شــود. بر 
اساس گزارش رویترز، تخفیف فروش آیفون ۱۵ در این فروشگاه اینترنتی چینی، 

نخستین بار توسط هفته نامه اکونومیک آبزرور منتشر شد.

نیمی از ترافیک اینترنت در تسخیر ربات ها
گزارش جدید شرکت امنیت سایبری »باراکودا نتورکس« نشان می دهد نیمی از 
ترافیک اینترنت مربوط به بات ها است و بات های بد بیش از ۳۰ درصد ترافیک را 
تشکیل می دهند. به گزارش سیلیکون انجل، گزارش مذکور چهره درحال تغییر 
ترافیک بات ها را نشان می دهد و براساس آن اکنون ترافیک بات های بد در حال 
گسترش است. در ابتدای امر، موتورهای جستجو از بات ها استفاده می کنند اما 
اکنون آنها قابلیت های مختلفی یافته اند که برخی از آن برای مقاصد بداستفاده 
می کنند. براساس گزارش باراکودا بات های امروزی را می توان به ۲ دسته خوب و 
بد تقسیم کرد. بات های خوب در crowler های موتور جستجوها به کار می رود 
و به قوانین وب سایت احترام می گذارند. در مقابل بات های بد برای اهداف شوم 
به کار می روند و از آنها برای استخراج اطلاعات تا حملات DNS استفاده می شود.

با توجه به آنکه ۵۰ درصد ترافیــک اینترنت به بات ها تعلــق دارد، بات های بد 
۳۰ درصد کل ترافیک را تشــکیل می دهند، البته باید اشاره کرد طبق گزارش 
رقم ۳۰ درصد نســبت به گذشــته کاهش یافته اســت. زیرا در ۲۰۲۱ میلادی 
بات های بد ۳۹ درصد ترافیک اینترنت را تشــکیل می دادند. براســاس تحقیق 
اولیه ۷۲ درصد ترافیــک بات های بد مربوط به آمریکای شــمالی اســت زیرا 
ســرویس های ابر رایانش عمومی مانند آمازون وب سرویسز و آزور )ابر رایانشی 
مایکروسافت( در آنجا فعال هستند. همچنین بیشــتر ترافیک بات های بد از دو 
سرویس آمازون وب سرویسز و آزور می آید. این گزارش نشان می دهد به راحتی 
 می توان با ایجاد یک حساب در تهیه کننده سرویس ها از آن برای ایجاد بات های 

بد استفاده کرد.
یک نکته جالب در این تحقیق آن بود که یک سوم ترافیک بات های بد مربوط به 
IPآدرس های مسکونی است. کارشناســان معتقدند این IPآدرس ها مربوط به 
خالقان بات هایی است که ســعی دارند در ترافیک های مسکونی پنهان شوند و 
برای این منظور با استفاده از پروکسی از IP آدرس فرد دیگری استفاده می کنند.

در نتیجه گیری گزارش هشدار داده شده تهدید بات های گروهی هر روز پیچیده تر 
می شود و خسارت های جدی تری به بار می آورد. فعالیت بات ها به افزایش حملات 
جهت کنترل حساب های کاربری از جمله حمله به رابط برنامه نویسی اپلیکیشن ها 

منجر می شود.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور با 
بیان اینکه شرکت های ایرانی 
نســبت به کره ای ها کمبودی 
ندارنــد و مشــکل کنونی در 
مقایسه با کره، اتصال زنجیره ای از شرکت های کوچک به 
شرکت ها و صنایع بزرگ است، از برنامه این معاونت برای 
رفع این معضل بواسطه رویداد ملی زنجیره های صنعتی 
اقتصاد دانش بنیان خبر داد. روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در نخستین نشست شورای سیاســتگذاری رویداد ملی 
زنجیره های صنعتی اقتصاد دانش بنیان در محل معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری 
تاکید کرد: باید مدل ها و شیوه های تامین مالی نوآورانه با 
نقش آفرین کردن سرمایه گذاران بخش خصوصی، محرک 
و پیشران تامین و تکمیل زنجیره های ارزش اتفاق بیافتد.

وی در این نشست که با حضور علی آقا محمدی رییس 
گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری و عضو مجمع 
تشخیص مصلحت نظام و اسماعیل قادری فر دبیر رویداد 
ملی زنجیره های صنعتی اقتصــاد دانش بنیان و دیگر 
اعضای شورا همراه بود با بیان اینکه، جریان رشد تزریقی 
و مبتنی بر حمایت های دولتی دانش بنیان ها، ظرفیت 
و کشش محدودی دارد، افزود: همچنین منابع دولتی 
نیز از محدودیت هایی برخوردار است و نمی تواند نقش 
یک محرک و پیشران جدی برای تکمیل زنجیره ارزش 

و تحول فناورانه و نوآورانه در صنعت را ایفا کند.
دهقانــی با تاکید بر ایــن که تکمیل زنجیــره ارزش و 
افزایش تــاب آوری فناورانه هر صنعــت به طور خاص 
توسط دانش بنیان های همان حوزه اتفاق می افتد، ادامه 
داد: در صحبت هایی در دیدار نخبــگان، خدمت مقام 
معظم رهبری عرض کردم که تنها راه دانش بنیان شدن 

اقتصاد این است که شرکت های دانش بنیان را در مسیر 
زنجیره های ارزش صنایع قرار دهیم.

وی بــا بیان مثالــی بر نقــش و اهمیت قــرار گرفتن 
شــرکت های دانش بنیــان در مســیر ارزش آفرینــی 
شرکت های بزرگ و صنایع گوناگون تاکید و عنوان کرد: 
کره جنوبی مثال خوبی از قرار گرفتن شرکت های بزرگ، 
متوسط و کوچک در دل یک زنجیره است، به طوری که 
هماهنگ و در ارتباط با یکدیگر، ارزش آفرینی می کنند.

معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور ادامه داد: شرکت های ایرانی نسبت به کره جنوبی 
کمبودی ندارند و حتی بعضا شرکت های ما بسیار جلوتر 
هســتند، اما در کره جنوبی، زنجیره ای از شرکت های 
کوچک به شرکت های بزرگ و صنایع متصل هستند و 
این شرکت ها در زنجیره ای از تولید محصول، فناوری یا 

یک ارزش نوآورانه قرار می گیرند.
وی با اشاره به این که تکمیل زنجیره های ارزش با پیوند 
دانش بنیان ها به صنایع، نیازمند یک جریان بزرگ ملی 
است، بیان کرد: این رویداد شروع یک کار دبیرخانه ای 
منســجم و پایدار اســت که در یک بازه زمانی مدون و 
مشــخص، تعامل، قرارداد همکاری و حرکت در ســیر 

تکمیل زنجیره های ارزش را بدنبال داشته باشد.
دهقانی با اشاره به این که خیزش از جنس بازار و اقتصاد 
دانش بنیان است، ادامه داد: رهبر معظم انقلاب اسلامی 
در بیانات اخیرشان در ارتباط با ضرورت حرکت در مسیر 
جنبش نرم افــزاری، به مفهوم خیزش اشــاره کردند؛ 
معتقدم این خیزش از جنس بازار است تا زنجیره های 
ارزش صنایع ما متحول شود و به شرکت های توانمند و 

تخصص این حوزه، کارسپاری کند.
وی از برنامه این معاونت برای رفع این معضل بواســطه 
رویداد ملی زنجیره های صنعتــی اقتصاد دانش بنیان 
خبر داد و اظهار امیدواری کرد رویداد ملی زنجیره های 
صنعتی اقتصاد دانش بنیان تا پایــان آبان ماه جاری به 
مرحله اجرایــی رســیده و از دل آن فرصت هایی برای 

شرکت های بزرگ و توانمند ایجاد شود. دهقانی معتقد 
است: فرصت های بسیار خوبی در بازار وجود دارد و منابع 
هم به قدر کافی در دسترس اســت و این رویداد کاملا 
بازارمحور اســت و می تواند این فرصت ها را هم رسانی 
کند. از آن جایی که حوزه اقتصاد دانش بنیان یک حوزه 
کم حجم و حاوی ارزش افزوده های بالا است، اگر در قالب 
این رویداد مساله شناسی به شکل صحیح صورت گیرد و 
اولویت ها به درستی تعیین شود، قطعاً تامین مالی تحقق 
خواهد یافت و فرصت های مناســبی برای شرکت های 

بزرگ ایجاد خواهد شد.
رییس گروه اقتصادی دفتــر مقام معظم رهبری و عضو 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز در این نشست با 
تاکید بر نقش دانش بنیان ها در تکمیل زنجیره های ارزش 
صنایع گفت: امروز در کشور شرکت ها و صنایع بزرگ و 
متعددی وجود دارد که از ظرفیت و توانمندی لازم برای 
رفع وابســتگی های فنی، تامین نیاز داخلی و صادرات 
برخوردارند؛ اما لازم است ظرفیت بلااستفاده این صنایع 
به کمک فناوری و نوآوری شرکت های دانش بنیان بالفعل 

شود. علی آقا محمدی با اشاره به این که ایجاد یک ارتباط 
پایدار و منطقی بین بخش های پایین دستی و بالادستی 
زنجیره ها، مســتلزم وجود اراده و فضــای کافی برای 
شرکت های جوان تر و نوآوری های نیروی انسانی جوان 
و انگیزه مند است، تاکید کرد: باید به دنبال این باشیم که 

شرکت های موجود در کشور متحول شوند.
وی افزود: این امر با یک عــزم و اراده جدی برای دخیل 
کردن شــرکت های کوچک تر و فناور با نیروی انسانی 
جوان تــر، تحصیل کرده و مشــتاق ممکن می شــود. 
آقامحمدی ادامــه داد: باید اختیــارات کافی، میدان و 
فضای لازم را به افراد انگیزه مند و دارای توانمندی بدهیم 

تا بتوانند خود را در عرصه عمل به اثبات برسانند.
رییس گروه اقتصادی دفتر مقام معظم رهبری بیان کرد: 
در حال حاضر شرکت های بزرگی داریم که باید به معنای 
واقعی در مسیر تولید داخلی و کمک به تکمیل زنجیره 
ارزش به کمک فناوری هــای بومی گام بردارند، چراکه 
در محاسبه صادرات، میزان داخلی بودن این محصولات 

است که مبنای میزان صادرات قرار می گیرد.

ظرفیت تامین نیازهای داخلی را داریم

اتصال دانش بنیان ها به صنایع
News kasbokar@gmail.com

یکی از شرکت های خلاق و دانش بنیان ایرانی توانست 
با حضور در نمایشــگاه میپ کام فرانســه، بزرگ ترین 
رویداد محتوای رســانه ای جهان، نظر سرمایه گذاران 
اروپایی را به خــود جلب و با آن ها قــرارداد همکاری 
منعقد کند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، یکی از شرکت های خلاق 
حوزه فیلم سازی با دو انیمیشن »میوتون« و »خانواده 
جغدها« توانســت در بزرگترین رویداد تولید فیلم و 
انیمیشن جهان در فرانسه نظر سرمایه گذاران اروپایی 
و هندی را به خود جلب و قراردادهای جذب ســرمایه 

منعقد کنند.
علیرضا طاهری، مدیرعامل این شرکت گفت: »تمرکز 
ما در این مجموعه بیشــتر بر تولید انیمیشــن برای 
کودکان به ویژه برای دوره سنی پیش دبستانی است 
و در این راستا، یک استودیو در قزوین و یک استودیو 
در اســتانبول داریم که با عنوان قاف استودیو فعالیت 

می کنند.« وی با بیان اینکه یکی از پروژه های شرکت 
فیلم سازان خلاق قاف، انیمیشن میوتون است، افزود: 
 )MIPCOM( انیمیشن میوتون، در رویداد میپ کام «
امسال که اواخر مهرماه برگزار شد با اقبال قابل توجهی 
مواجه شد و توانستیم قراردادهایی را با سرمایه گذاران 
منعقدکنیم. در میپ کام)MIPCOM( و میپ جونیور 
)MIPJUNIOR( با بیســت شــرکت حــوزه تولید 
انیمیشن و ســفارش دهنده های انیمیشن وارد گفت 
و گو شدیم، با هفت شرکت از این ۲۰ شرکت، تا مرحله 
انعقاد قرارداد پیش رفته و با دو شرکت قرارداد را نهایی 
کرده ایم. در مورد همکاری در تولید هم با پنج شرکت 
هندی و دو شــرکت ترک صحبت هایی داشــته ایم و 

توافق هایی انجام شده است.«
طاهری ادامه داد: » با سه شرکت پخش کننده در حوزه 
مدیا از اروپــا هم مذاکراتی داشــته ایم و در یک مورد 
توانسته ایم موافقت نامه ای را برای انتشار دو محصول 

 owly( و خانــواده جغدها )mewtoon( میوتــون
family( تنظیم کنیم و قرار شد بعد از اینکه محصول 

کامل شد، پخش آن ها را در سطح اروپا انجام دهیم.«
وی در خصــوص راهــکار این شــرکت بــرای حل 
محدودیت هــای دوبله تولیدات انیمیشــن، گفت: » 
چون می خواستیم از صدای دوبلورهای ایرانی استفاده 
کنیم،  با یک شــرکت هوش مصنوعی تفاهم نامه ای را 
امضا کردیم. این تفاهم نامه به ما کمک می کند بتوانیم 
کارهای با کیفیتی را در حوزه دوبله انیمیشن به زبان 
انگلیســی انجام دهیم. از طریق همان شرکت هوش 
مصنوعی هم توانستیم توجه یک تهیه کننده کانادایی را 
به این پروژه جلب کنیم و از طرف آنها پیشنهاد سرمایه 

گذاری دریافت کردیم.«
طاهری در پایان تاکید کرد: » طرح ظرفیت ســازی و 
تقویت نیروی کار که دیگر پروژه شــرکت خلاق قاف 
هســت که این پروژه هم مورد توجه قرار گرفت. ما در 

این پروژه توانســتیم به صورت آنلاین افراد علاقه مند 
را شناســایی، جذب و آنها برای کار در حوزه انیمشین 
ســازی تربیت کنیم. این پروژه از سوی فعالان حوزه 
انیمیشن در کشور ایرلند با اقبال مواجه  شد و در این 

راستا هم مذاکراتی داشتیم.«
گفتنی است، »میپ کام« )MIPCOM(  بزرگترین 
رویداد انیمیشن، فیلم و محتوای رسانه ای دنیا است که 
هر ساله در کن فرانسه، میزبان تولیدکنندگان، توزیع 
کنندگان، شــبکه های تلویزیونی، شبکه های پخش 
خانگی، سرمایه گذاران و ناشران حوزه رسانه از سراسر 
دنیا است. سازمان سوره، اســتودیو قاف و تکم فیلم از 
جمله شرکت هایی هستند که توانستند در این دوره از 
میپ کام، قراردادهای خوبی را با شرکتهای خارجی امضا 
کنند. شبکه سازی، مذاکرات تجاری و دریافت پروژه 
های بزرگ از دیگر دستاوردهای حضور این شرکت ها 

در این رویداد جهانی بود.

جرایم بر پایه رمزارزها که شامل کلاهبرداری، سرقت، تقلب، 
پول شویی و فعالیت های غیرقانونی دیگر می شود، در حال 
افزایش است؛ به طوریکه برخی نهادهای مربوطه از هشدار 
وقوع جرم نسبت به فعالیت در حوزه رمز ارزها و پیامدهای 
آن هشدار می دهند. طی سال های اخیر توجه به رمزارزها 
برای سرمایه گذاری در این بازار به منظور حفظ ارزش پول و 
سرمایه جلب شد و افراد بسیاری وارد این حوزه شدند و علاوه 

بر سودهایی که برای برخی به دنبال داشته، سوءاستفاده هایی 
نیز در پی این موضوع از استخراج غیرمجاز تا مالباختگی با 

مبادله رمزارز غیرقانونی صورت گرفت.
در این فضا بیشترین حوزه هایی که مورد هدف قرار می گیرند، 
نهادهایی هســتند که مردم برای حل مشکلاتشان به آن 
مراجعه می کنند و یکی از آنها بانک مرکزی است. هر پولی 
که در هر کشوری تبادل می شود، به اعتبار بانک مرکزی آن 

کشور ارزش می یابد؛ به بیان بهتر در صورتی که بانک های 
مرکزی نباشند، تمام اسکناس های رایج، سکه ها و سایر موارد 

مرتبط از ارزش ساقط می شوند.
به اعتقاد تحلیلگران ممکن است این پدیده نوظهور خطرات 
و مشکلات احتمالی در خود داشته باشد؛ در واقع رمزارزها 
مانند هر تکنولــوژی نوظهور دیگری آســیب های خود را 
دارند. از زمان شــروع این بازار در ســال ۲۰۰۹، حملات و 

ســرقت های متعددی از صرافی ها و کیف پول ها گزارش 
شده و یکی از نگرانی های سرمایه گذاران و معامله گران برای 
ورود به بازار ارزهای دیجیتال امنیت این بازار بوده و هست. 
سرقت ها و حملات ســایبری به صرافی ها، کیف پول ها و 
کلاهبرداری هایی که در حول رمزارزهاست، اطمینان افراد 
به امنیت در این بازار را از بین برده و این موضوع بسیاری از 

سرمایه گذاران را از ورود به این بازار منصرف می کند.

دانش آموخته دکترای مهندســی هوافضای دانشگاه 
صنعتی شــریف دلیل قیمت بالای محصولات جدید 
نســبت به نمونه های موجود در دنیــا را عدم ارتباط 
میان دانش بنیان ها و صنعت می داند و معتقد اســت 
شــرکت های دانش بنیــان در صورتی کــه در کنار 
ظرفیت های بلا اســتفاده کارخانه هــای تولیدی قرار 
گیرنــد می توانند محصــولات قابل رقابــت به تولید 

برسانند.
ســید مصطفی مهدوی، دکترای مهندسی هوافضای 
دانشگاه صنعتی شــریف در گفت وگو با ایسنا، یکی از 
موضوعات مطــرح در دیدار با مقــام معظم رهبری را 
وارد کردن شرکت های دانش بنیان در زنجیره خدمات 
خودرویی دانست و گفت: صنعت خودروسازی کشور 
در حال حاضر دو ضلع شناخته شده فعال دارد که یکی 
خودروساز به عنوان خریدار قطعات است و دیگر ضلع، 
قطعه ساز است که زیر ساخت تولید را در اختیار دارد و 
معمولا دانش فنی طراحی و ساخت محصولات جدید 

را ندارند.
مهدوی با بیان اینکه معمولا بخشــی از ظرفیت تولید 
قطعه ساز خالی است، اظهار کرد: در این دیدار پیشنهاد 
کردم که بهتر است شرکت های دانش بنیان و نخبگان به 
عنوان ضلع سوم توسط معاونت علمی ریاست جمهوری 

به این مجموعه اضافه شــوند، به این صــورت که در 
پروژه های تولید محصولات جدیــد دانش فنی آن از 
سوی شــرکت های دانش بنیان ارائه شود تا این دانش 

فنی از سوی قطعه سازان خریداری شود.
ایــن دانش آموخته مهندســی هوافضای دانشــگاه 
صنعتی شــریف ادامــه داد: از این طریــق از ظرفیت 
تولید قطعه سازان برای تولید قطعه جدید بهره برداری 
می شود و در نهایت خودروسازان خریداران این قطعات 
تولیدی خواهند بود. مهدوی با تاکید بر اینکه در این 
پروسه نباید اصرار شود که شــرکت های دانش بنیان 
حتما به سمت تولیدی شدن حرکت کنند، یادآور شد: 
این که اصرار شود همه شرکت های دانش بنیان تولیدی 
شوند، به زعم من اشــتباه اســت و این ها مسیرهای 
اشتباهی است که طی می شود؛ چرا که در حال حاضر 
کارخانه های تولیدی داریم که می توان در قالب ستاد 

احیاء، از ظرفیت های آنها استفاده کرد.
به گفته وی، تولیدی شدن این شــرکت ها به معنای 
این است که هزینه های بسیار ســنگینی برای ایجاد 
زیر ساخت ایجاد شــود، در حالی که زیر ساخت های 
بلااستفاده ای در کشور داریم که می توان از آنها برای 

تولید استفاده کرد.
مهدوی با تاکید بر اینکه بسته به زیست بومی که ایجاد 

می شــود، باید دیده شــود آیا لازم است شرکت های 
دانش بنیان به ســمت تولیدی شــدن بروند یا خیر، 
ادامه داد: در برخی از حوزه ها مانند نفت، ممکن است 
نیاز باشــد که از یک نوع محصول در سال ۱۰۰ عدد 
تولید شــود و این امر صرفه اقتصادی دارد که شرکت  
به ســمت ایجاد زیر ســاخت برود، ولــی در صنعتی 
مانند خودروســازی که قطعه در تیراژ یک میلیون تا 
دو میلیون در سال تولید شود، زیر ساخت های عظیم 
در حد چند ۱۰ میلیارد باید صرف شود تا یک کارخانه 
توسعه داده شود و در این زمینه می توان از کارخانه های 

موجود استفاده کرد.
وی به وضعیت ارتباط صنعت با شرکت های  دانش بنیان 
اشاره کرد و یادآور شد: واقعیت این است که خودروساز 
به عنوان خریدار نهایی قطعــه چون برنامه بلند مدت 
ندارد، نمی تواند نیازهای بلند مدت خود را تعریف کند 
و این یکی از ضعف های اصلی ما در صنعت خودروسازی 

است.
مهدوی با بیان اینکه خودروسازان نیازهای روزمره خود 
را مطرح می کنند، اظهار کرد: زمانی که نیازها به صورت 
روزمره مطرح شــود، به معنای این اســت که فرصت 
توسعه محصول وجود ندارد و به دنبال خرید محصول 
اســت و در چنین شــرایطی بدیهی است که شرکتی 

نمی تواند به بازار ورود کند و با واردات، کار ادامه یابد.
این محقق دانشگاه شــریف ادامه داد: چالش دوم در 
این صنعت این اســت که از ظرفیت هــای موجود در 
کشور اســتفاده نمی شود. یک شــرکت دانش بنیان 
فعال در حوزه خودروهای برقی، یک موتور الکتریکی 
را طراحی کرده اســت و دلیل آن این است که هزینه 
توسعه کارخانه برای تولید این موتور را نیز بر تیراژ کم 
تولید موتورها سرشکن می کند؛ از این رو قیمت تولید 

این موتور در کشور ۴ برابر قیمت جهانی خواهد شد.
وی اضافه کرد: این در حالی اســت که اگر این شرکت 
دانش فنی خود را بفروشد و یا لایسنس دریافت کند، 
می تواند در کنار شــرکت های تولیدکننده موتورهای 
الکتریکی کشــور قرار گیرد. در این صورت اســت که 
می تواند موتورهای رقابت پذیر تولید کند تا در چرخه 

استفاده صنعت قرار گیرد.
مهدوی با تاکید بر اینکه در حال حاضر ارتباط معناداری 
میــان صنعت و  شــرکت های دانش بنیان مشــاهده 
نمی شود، گفت: یک نهاد بالادست که می تواند معاونت 
علمی ریاست جمهوری باشد، باید پروژه های راهبردی 
را شناسایی کند و این پروژه ها را برای چند سال آینده 
در حوزه های طراحی و توسعه، تامین مالی کند. مطمئن 

باشید که تا چند سال دیگر این پول باز می گردد.

اروپایی ها روی دو انیمیشن ساخت ایران سرمایه گذاری کردند

کلاهبرداری چندصد میلیونی در ارز دیجیتال

اصرار بر تولیدی شدن دانش بنیان ها اشتباه است

پیشنهادی برای تولید محصولات دانش بنیان رقابتی 
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کشاورزي

بحران آب هر روز داســتان تازه اي را 
براي بخش كشــاورزي رقم مي زند. 
همين چند ماه پيش بود كه اين بحران 
باعث ممنوعيت كشاورزي در استان 
كرمان شد. مدتي بعد از آن يك عضو 
كميســيون انرژي مجلس خبر مي دهد كه ۱۲ يا ۱۳ استان 
ديگر هم در صف ممنوع كردن فعاليت هاي كشاورزي به دليل 
بحران آب هستند. بحراني كه احتمالا در آينده بسيار نزديك 
باعث شود تا كشاورزي در استان اصفهان و برخي از استان هاي 
مركزي كشور هم ممنوع شــود اما چند روزي است كه بحث 
جديدي به گوش مي رســد و آن ممنوع شدن كشت برنج در 
برخي از استان هاي كشور اســت. وزارت جهادكشاورزي در 
بخشنامه اي، كشت برنج در ۱4 اســتان كشور را ممنوع اعلام 
كرد. اين تصميم اگرچه با هدف مديريت بهتر منابع آبي كشور 
و رعايت الگوي كشت اجرا مي شود اما با اما  و اگرهايي نيز همراه 
است. برنج بعد ازگندم يكي از اصلي ترين منابع غذايي ايرانيان 
است و البته متهم رديف اول هدررفت آب در كشور. محصولي 
استراتژيك كه طي ساليان گذشته بدون رعايت الگوي كشت 
براي رسيدن به خودكفايي در هرنقطه اي از كشور سردرآورد. 
حالا براي رفع بخشــي از دغدغه هاي آبي كشور و شروعي در 
رعايت الگوي كشت محصولات كشــاورزي با توجه به شرايط 
آب وهوايي هر منطقه، وزارت جهادكشاورزي بخشنامه اي صادر 

و در آن كشت برنج در ۱4 استان را ممنوع اعلام كرده است. 

   ممنوع و محدود كردن سطح كشت
به گفته عليزاده شــايق؛ دبير انجمن برنج ايران اين بخشنامه 
به همه ســازمان هاي كشاورزي اســتان هايي كه كشت برنج 
مي كنند ابلاغ شده است و البته به استان هاي مازندران، گيلان 
و گلستان نيز اعلام كرده اند كه سطح زيركشت را محدود كنند. 
دبير انجمن برنج با اشاره به اين موضوع كه از حدود يك ونيم 
ميليون تن برنج توليدي كشور بيش از نيمي از آن در سه استان 
شمالي و مابقي هم در ۱۳ استان ديگر كشت مي شود، مي گويد:  
متاسفانه به دليل تغيير شرايط اقليمي و بارش هاي كم و مبارزه 
با بحران كم آبي كه كشور با آن دست وپنجه نرم مي كند، كشت 
برنج در اين استان ها يا محدود يا ممنوع شده است. اما در اين 
بين عليزاده شايق نگران طرح خودكفايي كشور در توليد برنج 
است و معتقد است كه دولت بايد براســاس افزايش توليد در 

سطح برنامه ريزي كند و كشاورزان نيز بيش از اين توقع كشت 
نداشته باشند زيرا به زيركشت بردن بيش از حد مجاز نتيجه اي 

جز خشكسالي و سيل دربر ندارد. 

   مهار آب هاي سرگردان
به گفته دبير انجمن برنج خودكفايــي در توليد بايد از طريق 
افزايش عملكرد در واحد سطح و كاهش ضايعات صورت گيرد، 
نه اينكه سطح زيركشت را بدون درنظر گرفتن عواقب منفي آن 
افزايش دهيم. وي مشكل كم آبي را تاسف بار مي داند و مي گويد: 
اگر تامين آب به درستي صورت مي گرفت و آب هاي سرگرداني 
كه به دريا مي رود مهار مي شد، اكنون شاهد خسارات در مزارع 
برنج نبوديم. عليزاده در ادامه زيركشت رفتن بيش از حد مجاز 
را يكي از معضلات كشت برنج مي داند و مي گويد: سطح مجاز 
براي كشت برنج در كشــور بيش از 5۲0 تا 5۳0 هزار هكتار 
نمي تواند باشــد درحالي كه در حال حاضر 600 هزار هكتار 
كشت شده و اين امر مشــكلات كم آبي و خشك شدن اراضي 

شاليكاري را در پي داشته است. 

   حمايت از كشاورزان
عضو كميسيون كشــاورزي مجلس هم درباره مصوبه وزارت 
جهادكشــاورزي مبني بر ممنوعيت ۱4 استان از كشت برنج 
معتقد اســت جدا از وزارت صنعت كه به دليل واردات بي رويه 
برنج وزيــر آن كارت زرد گرفت، وزارت جهاد كشــاورزي هم 
بايد پاســخگوي اين واردات باشــد. به گفته سيدرضي نوري 
ممنوعيت كاشت برنج راه حل مقابله با كم آبي نيست و دولت 
بايد كشاورزان را حمايت كند و معيشت مردم را درنظر گيرد. 
اين نماينده مجلس در گفت وگو با مهر به اين موضوع اشــاره 
كرده است كه با اين ممنوعيت، كشت برنج فقط در استان هاي 
شمالي صورت خواهد گرفت و ما هم قبول داريم كه در شمال 
كشــور ظرفيت توليد به اندازه كافي وجود دارد اما در مقابل 
با اين ميزان برنج وارداتي كه هرســاله شاهد هستيم، كشاورز 
شمالي چه بايد كند؟ به گفته نوري بايد در مناطقي كه كشت 
برنج انجام مي شود با برنامه ريزي و مديريت صحيح مقدار برنج 

برداشتي را مديريت كنيم. 

   پرداخت خسارت
اما در اين بين دســتغيب، ديگر عضو كميســيون كشاورزي 

مجلس با ممنوعيت كشت برنج يا محدود كردن آن موافق است 
و بردن كشت برنج و ديگر محصولات پرمصرف آبي را به نقاطي 
كه سنخيت بيشــتري با آن محصول و شرايط آب و هواي اش 
دارد، تصميمي خوب و منطقي مي داند اما معتقد اســت بايد 
حواس مســئولان به جبران خســارتي كه از اين تغييرات به 

كشاورزان وارد مي شود، باشــد. به گفته اين نماينده مجلس 
كشت محصولات استراتژيك متناسب با شرايط آب وهوايي و 
اقليم منطقه تحت كشت كار بسيار ارزشمندي است كه وزارت 
جهاد كشاورزي بايد با برنامه ريزي دقيق به اين امر دست پيدا 
كند. وي با اشاره به اين موضوع كه فقط برنج جزو محصولات 

آب بر نيست، ادامه مي دهد: ذرت هم هست؛ ذرت 8 برابر گندم 
مصرف آب دارد كه البته لازم است براي اصلاح كشت چنين 
محصولاتي وضعيت معشيتي كشــاورزان را هم درنظر گرفت 
و بهتر است در گام اول خسارت ناشي از تغييركشت را هم به 

كشاورزان پرداخت كرد. 

»كسبوكار«ازراهکارجديدصرفهجوييآبگزارشميدهد

ممنوعيت کشت برنج در 14 استان

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي سپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲5 درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
در گفت وگو با »كسب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه تكاليف تعيين 
شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي در توليد محصولات 
ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده و كشور در اين زمينه عقب 
است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه پنجم توسعه، بايد ۲5 درصد از 
محصولات كشاورزي توليدي كشور ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد 
موجود زير پنج درصد است. به گفته اين عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس اگرچه وزارت جهاد كشــاورزي معتقد است تعيين تكليف 
۲5 درصدي توليد محصولات ارگانيك براي كشــور در برنامه پنجم 
بلند پروازانه بوده اما مجلس بر اين باور است كه در سايه برنامه ريزي و 
بهره گيري هدفمند از امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده 
مجلس در ادامه با اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه 
توليد محصولات ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص 
ارگانيك پس از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه 
تحقيقات كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها 
در اين بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به سخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 
تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهــم بايد در جامعه 

فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 

و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 

بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 

است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 
ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصرف محصولات ارگانيك از جمله 
راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد معتقد 
است كه سلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي غيرمجاز 
نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي متولي نظير 
سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت و 
درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را سرلوحه كار 

خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي براساس قانون موظف است ليستي از مواد غذايي مضر براي 
سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري از خوراكي هاي حاوي 
مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس قانون تنظيم بخشي 
از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه براي آن وضع شود تا 
كم كم بستر حذف آنها از چرخه توليد مهيا شود. اين عضوكميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد مي كند: 
قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي متنوعي در كميسيون هاي 
مختلف مجلس مطرح است بايستي از حيث مقوله سلامت مواد 
غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري ديده شود و يكي از انتظارات از 
اين قانون اين است كه حدود دقيق وظايف دستگاه هاي متولي در 

سلامت و امنيت غذايي با شفافيت تعيين و دنبال شود. 

لزومشفافسازيقانونيدرسلامتوامنيتغذايي

تلاشي براي توليد محصولات ارگانيك نمي شود
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كار و 
كارآفرین

معاون توســعه روســتايي و مناطق 
محــــــــروم رئيس جمهــوري، از 
تمايل ايــن معاونــت بــراي انعقاد 
قرارداد همكاري با ســازمان آموزش 
فني وحرفه اي براي آموزش روستاييان 
و همچنين پرداخت وام به كارگاه هايي كه در مناطق روستايي 
تاسيس می شود، خبر داد.  سيدابوالحسن رضوي در حاشيه 
بازديد از كارگاه آموزشي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در گفت وگو با »كسب وكار« بيان كرد: مسئولان 
سازمان آموزش فني و حرفه اي بايد مناطق و روستاهايي را كه 
قابليت ايجاد كارگاه هاي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در آن وجود دارد را شناســايي كند تا ما بتوانيم 
براســاس يك برنامه جامع، آموزش هاي بازارمحور را به آنها 

ارائه دهيم. 
وي با بيان اينكه تعريف بازار فــروش براي محصولاتي از اين 
دست از اهميت بســيار زيادي برخوردار است، پيشنهاد كرد: 
با تعريف بازار فروش از سوي ســازمان فني وحرفه اي، با اين 
ســازمان براي آموزش روســتاييان قرارداد همــكاري امضا 
مي كنيم. اين مقام مســئول با بيان اينكه ايــن طرح بايد به 
طرحي ملي بدل شــود، افزود: اگر تعهدات سازمان آموزش 
فني وحرفه اي كشور در اين زمينه شــفاف و مشخص باشد، 
سياســت گذاري هاي مربوط به برگزاري ايــن كارگاه ها را ما 

انجام مي دهيم. 

وام صدميليوني با بهره 12 درصدي
به گزارش »كسب وكار«، وي در جريان بازديد از بنياد توسعه 
كارآفريني و تعاون اســتان تهران و كارگاه تراش سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي نيز گفت: يكي از راه هايي كه مي تواند از 
خام فروشي جلوگيري كند، برگزاري كارگاه هاي آموزشي نظير 
كارگاه آموزش و تراش سنگ است كه با ارزش افزوده بالايي كه 

دارد يك نوع ثروت آفريني است. 
رضوي گفت: در حال حاضر ماده خــام و مصرفي كارآموزان 
اين كارگاه از روستاها تامين شــده و جزو ثروت روستاييان 
اســت و اين ثروت بايد به ســرمايه بزرگي تبديل شود. وي 
ادامه داد: ما اميدواريم كه صاحبان ايــن كارگاه ها با رفتن به 
روستاها، معادن روستايي را فعال تر كنند و در تمام روستاها 

كارگاه هاي آموزش اشــتغالزا داير شــود.  اين مقام مسئول 
از حمايت مالي كارآمــوزان و كارآفرينان كســب و كارهاي 
روســتايي خبر داد و گفت: كارگاه هايي كه به روستاها برده 
شــوند از حمايت مالي ويژه دولت بهره مند مي شوند. رضوي 
افزود: اگر كارگاه توليدي به شــكل فردي در روستاها ايجاد 
و به ارزش افزوده منجر شــود، تا ســقف صدميليون تومان 
 وام با بهــره 12 درصــد از طريق صندوق مهــر امام رضا )ع( 

دريافت مي كند. 
وي با بيان اينكه اين وام درصورتي كه واحد توليدي در روستا 
باقي بماند به آن تعلــق مي گيرد، گفت: از هر نوع اشــتغالي 
كه در روستاها ايجاد شــود چه در قالب فردي و چه در قالب 
شــركت هاي ســهامي خاص كوچك پنج نفره و 10 نفره، با 
اختصاص وام و تســهيلات بانكي حمايــت مي كنيم. رضوي 
ادامه داد: چنانچه راه اندازي كارگاه هاي توليدي در روستاها 
به شكل مشاركتي و براي مثال در قالب شركت تعاوني باشد 
و به شغل پايدار منجر شــود، وام با كارمزد چهاردرصد به آنها 

تعلق مي گيرد. 
اين مقام مسئول گفت: دولت پنج برابر آورده روستايياني كه 
به شكل مشاركتي كســب و كار راه اندازي كنند وام مي دهد. 
وي همچنين گفت كــه در مناطق مرزي اگــر ميزان آورده 
روستاييان 15 درصد باشــد، دولت 85 درصد مابقي را بدون 

دريافت كوچك ترين كارمزد تامين مي كند. 

پررنگ تر شدن اقتصاد غيرنفتي
 مديركل ســازمان فني وحرفه اي تهران نيز در حاشــيه اين 
بازديد با بيان اينكه ســنگ هاي قيمتــي و نيمه قيمتي 20 
درصد از معادن ما را تشكيل مي دهند، به »كسب وكار« گفت: 
داير كردن كارگاه هاي تراش اينگونه سنگ ها با نيم نگاهي به 
توسعه اشــتغال مولد و پايدار مي تواند اقتصاد غيرنفتي ايران 
را پررنگ تر كند و به افزايش توليد ملي در بازارهاي داخلي و 
بين المللي منجر شود. حميدرضا خانپور با بيان اينكه در استان 
تهران حدود چهل آموزشگاه آزاد در بخش تراش سنگ هاي 
قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات وجود دارد، ادامه داد: از پنج 
هزار استاندارد شــغل و شايســتگي، 37 حرفه آن مربوط به 
اين بخش است. وي توســعه آموزش هاي محصول محور اين 
ســازمان را در گرو حمايت ويژه معاونت توســعه روستايي و 

مناطق محروم رياست جمهوري دانست و افزود: با آموزش هاي 
تخصصي كه منجر به توليد مي شــود، كارآفرينان از تضمين 
فروش برخوردار مي شــوند. اين مقام مسئول با بيان اينكه در 
حال حاضر كارآفرينان اين حــوزه تفاهم نامه اي با محوريت 
تضمين فروش امضا كرده اند، اظهار كرد: شبكه هاي صد تا هزار 
نفري را در تهران فعال كرده ايم كه در زمينه تراش سنگ هاي 
قيمتي آموزش مي بينند و يك فرد به عنوان پشــتيبان از آنها 

حمايت مي كند. 

سبقت گرفت داوطلبان آموزش از بودجه سازمان
خانپور با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد داوطلبان فراگيري 
آموزش از بودجه ما بيشــتر اســت، عنوان كرد: اميد داريم 
هشت هزار نفر را در اين زمينه در روستاهاي كشور فعال كنيم. 
به گفته وي براســاس قانون ارائه آموزش به روســتاييان بايد 
با تامين اعتبار خود ســازمان انجام بگيرد.   مديركل آموزش 
فني وحرفه اي استان تهران گفت: تعهد ما آموزش 30 ميليون 
نفر ساعت در استان بوده است اما در حال حاضر به پنجاه ميليون 

نفر در ساعت رسيده است، درنتيجه در حال حاضر ما در خواست 
اعتبار كرده ايم و اگر اين اعتبارها تامين نشود با مشكل مواجه 
مي شــويم. به گفته خانپــور در جريان طرح جديد ســازمان 
آموزش فني وحرفه اي افراد زيادي از روســتاهاي كشــور در 
آموزشگاه هاي تهران در حال فراگيري آموزش هاي مهارتي در 
بخش تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات هستند 
كه پس از گذراندن اين دوره با داير كردن كارگاه هايي در سراسر 

كشور اين افراد به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري خبر داد

تسهيلات برای كارگاه هاي روستایي

افراد زيادي هســتند كه هم هنرش را 
دارند و هــم انگيزه اش؛ بــا خود فكر 
مي كنند چندان ســخت نيســت كه 
انگشتر، گردنبند، كيف يا هر اثر هنري 
ديگــري را در خانه بســازند و در بازار 
بفروشند. با همين تصور كار را شــروع مي كنند اما بعد از مدتي 
به خود مي آيند و مي بينند كه »افتاد مشكل ها.« به ويژه كه اين 
روزها به قول معروف دست زياد است و از هر جايي چه مغازه ها و 
بازارچه ها و چه سايت هاي اينترنتي و شبكه هاي اجتماعي مي توان 
صنايع دستي و هنري خريد. بعضي ها در اين رقابت تاب نمي آورند 
و كم كم از صحنه خارج مي شــوند اما در اين ميان كســاني هم 
هستند كه مي مانند و مشتريان خاص خود را مي يابند؛ مشترياني 
كه آنها را به ديگران معرفي مي كنند. كم كم مرحله اي مي رسد كه 
آنها در ميان علاقه مندان به زيورآلات و كيف هاي سنتي شناخته 
مي شوند. الناز رحيمي يكي از اين افراد است؛ دختر 2۹ ساله اي 
كه نقش هنر مي زند بر انگشتر، گردنبند، دستبند، كيف و كفش. 

مهندسي كه هنرمند شد
اين دختر جوان كه مدرك خود را در رشــته آي تي از دانشگاه 
اصفهان گرفته بود، هيچ علاقه اي به رشته خود نداشت و ممكن 
بود اكنون يكي از خيل عظيم دانش آموختگان بيكار باشد اما 
حالا او هم زبان انگليســي درس مي دهد و هم صنايع دستي 
توليد مي كند؛ زيورآلات بدلي مي ســازد و بــر آنها طرح هاي 
مختلف مي زند، كيف هاي پارچه اي و چرمي مي دوزد و روي آنها 
نقاشي مي كند و كفش هاي گيوه شكل را از بازار آماده مي خرد و 
روي آنها طرح هاي مختلفي مي كشد كه عمده آنها را طرح هاي 

سنتي ايران و گل هاي رنگارنگ تشكيل مي دهد. 
به آثارم جان مي دهم

سال ۹1 بود كه الناز صفحه اي را در يكي از شبكه هاي اجتماعي 
گشــود و كارهايش را در آن عرضه كرد. تا پيــش از آن تنها 
اطرافيانش خريدار محصولات او بودند اما اين صفحه ويتريني 

شد براي نمايش هنرش. 
الناز يكي از دلايل موفقيتش را اين مي داند كه در صفحه خود، 
ارتباط خوبي با مخاطبانش برقرار كرده است. او مي گويد: در 
اين صفحه علاوه بر محصولاتم، نقاشي ها و آثار هنري زيبايي را 
كه مي بينم و به آنها علاقه مند مي شوم، به اشتراك مي گذارم. 
گاهي نيز درباره آثار خودم از اعضاي صفحه نظرسنجي مي كنم. 
اين هنرمند جوان مي افزايد: من براي تمام محصولاتم به جاي 
كد، اسم مي گذارم تا شخصيت داشته باشــند و تنها اشيايي 
بي جان به نظر نرســند. عشــق و علاقه اي را كه به آنها دارم با 
اعضاي صفحه در ميان مي گذارم. به اين ترتيب توجه و علاقه 

مخاطبان هم جلب مي شود. 
او اضافــه مي كند: با وجودي كــه بعضي از آثــار و رنگ ها به 
سليقه شخصي ام نزديك تر اســت اما اين نظر را به خريداران 
تحميل نمي كنم و دست آنها را آزاد مي گذارم تا هر رنگي را كه 

خواستند سفارش دهند. 

تكراري نباشيد
الناز وقت زيادي را صرف ديدن آثار هنرمندان بزرگ ايران و دنيا 
مي كند ولي هيچ وقت از آنها ايده مستقيمي نمي گيرد. به گفته 
خودش ديدن آثار هنرمندان ذهن او را پخته مي كند و قدرت 

خلاقيتش را افزاش مي دهد. 
تمام آثار الناز تم شــرقي دارنــد و معمولا با رنگ هاي شــاد 
و طرح هاي پر از رنگ ســاخته مي شــوند اما به نظر خودش 
اين موضوع برگ برنــده اي براي او نيســت چراكه اين روزها 
افراد زيادي آثــاري با تم شــرقي و طرح هاي اصيــل ايراني 
توليد مي كنند. اين دختر جــوان درباره رمــز ماندگاري در 

بازار مي گويــد: كيفيت يكــي از عوامل موفقيت اســت ولي 
كافي نيســت چراكه اكثر توليدكنندگان صنايع دســتي به 
كيفيت محصولاتشــان توجه مي كنند.  ايــن هنرمند جوان 
مي افزايد: مهم خــاص بودن و خلاقيت اســت. شــما براي 
ماندگاري بايــد آثاري را توليد كنيد كه امكان تبديل شــدن 
 به برند را داشته باشند و كاملا شبيه ديگر محصولات موجود 

در بازار نباشند. 
به گفته او تكراري بودن طرح ها باعث مي شود با وجود كيفيت 
خوب محصولات، افراد نتوانند در بازار رقابت دوام آورند و بعد 

از مدتي از مسير خارج شوند. 

آموزش؛ مفيد اما ناكافي 
نكته جالب درباره الناز اين اســت كه او آموزشــي در زمينه 
توليد آثار هنري خود نديده است و با استفاده از سي دي هاي 
آموزشي، مراجعه به ســايت هاي اينترنتي و از طريق آزمون و 
خطا تكنيك كاري خود را پيدا كرده است. او مي گويد: تنها دوره 
آموزشــي  اي كه من گذرانده ام زمان دبيرستان بود كه به يك 
كلاس طراحي ســياه قلم رفتم. هرچند اين دوره پايه طراحي 
من را قوي كرد ولي ارتباط مستقيمي به كاري كه الان انجام 

مي دهم نداشت. 
اين هنرمند جوان آموزش را براي موفقيــت در كار مفيد اما 

ناكافي مي داند و مي افزايد: آموزش مي تواند مســير رسيدن 
به نتيجه مطلوب را كوتاه كند. افــراد مي توانند در دوره هاي 
مختلف آموزشي شركت كنند و براي مثال چرم دوزي، نقاشي 
روي چرم و ساخت زيورآلات را بياموزند ولي اين آموزش ها اگر 
خلاقيت و نوآوري نداشته باشند به آنها كمكي براي موفقيت و 

ماندگاري نمي كند. 
الناز علاقه اي ندارد به ميزان درآمد خود از فروش محصولاتش 
اشاره اي كند اما تاكيد مي كند كه افراد مي توانند از اين طريق 
زندگي خود را بگذرانند و معيشتشان را تامين كنند، البته اگر 

رمز خاص بود و نوآوري را از ياد نبرند. 

گفت وگو با هنرمند ۲۹ ساله اي كه در شغل خانگي خود موفق است

خاص بودن؛ رمز ماندگاري در بازار 
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سبکزندگي

خريد شــب عيد همواره يكي از چندين 
دغدغه مردم  در روزهای آخر اسفند است 
و خريد لباس و منسوجات  بخش عمده 
خريد های شــب عيد اســت. در كنار نو 
شدن لباس ها ،خريد لباس براي قلب دوم 
بدن يعني پا بيشتر از باقي پوشاك اهميت دارد. پوشيدن كفش هاي 
شيك و مجلسي و خريد كفش هاي مناسب براي  خيلی ها اهميت 
دارد. چه كفشي با چه قيمت و امكاناتي مناسب تر است؟ چرا كفش و 
كيف چرم اينقدر گران است؟ مردم براي خريد شب عيد بايد چه ميزان 
از بودجه خود را صرف خريد كفش كنند؟  اين ها همگي سوالاتي است 
كه مي تواند با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد كالاي مناسب 
مشتريان باشد.  ايران با پيشينه سه هزار ساله در تهيه لباس و كفش، 
نخستين و قديمي ترين توليدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده 
است. بيش از 90 سال از تاسيس نخستين كارخانجات توليد چرم در 
شهرهاي همدان و تبريز مي گذرد و توليد صنعتي كفش نيز قدمتي 
50 ساله در كشــورمان دارد. البته اين كالاي لوكس و نسبتا گران 
هم اكنون در سراسر جهان مشتريان خاص خود را دارد و برندهاي 
بزرگي كماكان از چرم براي توليد محصولات شان استفاده مي كنند. 
اما به دلايلي ايران هنوز نتوانسته در اين صنعت- هنر به جايگاهي 

برسد كه در خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قــرار مي گيرد از مواد 
ضايعاتي، پي يو يا پي وي سي تهيه مي شــود كه از كيفيت پاييني 
برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي چيني با زيره پي وي سي را 
ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از توليدكنندگان كفش 
چرمي مي گويــد و مي افزايد: »70 درصد راحتــي پا به زيره كفش 
مربوط مي شود. زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي 
حالت هاي پا ساخته شده باشد. 99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران 
به نام طبي به فروش مي رســد، غيرواقعي است و وجود مواد ژله اي 
روي پاشنه زيره دليل طبي بودنش نيســت كه پا را نيز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قيمت كيف هايش را بسته به ميزان مواد به كار رفته بين 
100 تا 250 هزار تومان عنوان مي كند و عمر يك كيف چرمي  زنانه 
را به شرط برخورداري از جنس خوب و نگهداري مناسب بيش از 5 
سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات چرم رو به 
افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور 

مرتب روي كيف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين توليدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كيف و كفش 
ايران نسبت به كشورهاي پيشرفته همچون ايتاليا، فرانسه و تركيه را 
مربوط به ضعف در قالب سازي و تكنولوژي موجود در ايران مي داند 
و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه خوبي در بازارهاي 

جهاني خواهيم رسيد. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتيان، جــوان 30 ســاله اي اســت كــه همــراه 
بــا بــرادرش از كودكــي حرفــه پدرشــان را دنبــال مي كند؛ 
حرفه اي كــه ســال ها پيــش در يكــي از محله هــاي اصفهان 
 بــا كفاشــي كوچكــي آغــاز شــد و اينــك بــا 8 شــعبه و 
150 كارمند و كارگر به شــيوه اي صنعتي و علمي  به توليد كيف و 
كفش چرمي  مي پردازند. وي مي گويد: »براي توليد كفش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شتري استفاده مي شود. كفش هاي مردانه 
حتما بايد از چرم گاوي تهيه شوند چراكه هم ضخامت بيشتري دارد و 
 هم محكم تر است و براي آقايان كه وزن بالاتري دارند، مناسب تر است.

 براي كفش هــاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامــت كمتر و هم از 
چرم بزي به دليل ظرافتش استفاده مي شــود. چرم شتري نيز در 
قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي كاربرد دارد. برخلاف چرم 
مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم طبيعي عرق 
پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوســتي در پا جلوگيري مي كند.« 
وي مي افزايد: » يــك كفش خوب بايد از قالبي اســتاندارد، ارتفاع 
ســقفي مناســب  و متريالي درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون 
صنعت كفش در دنيا از نظر مدل و تنوع به رشد بالايي رسيده است 
كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد اســت. هرچند در سال هاي اخير 
برخي از توليدكنندگان ايراني نيز با واردكردن ماشين آلات جديــد 
پالـــكشي، دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها 
 در حــركــــتند اما تا رسيدن به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي 

مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسياري از مردم باعث 
شده تا محصولي جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي توليد شود كه 
هم ارزان تر از مشابه طبيعي اش است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي 
از توليدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت مي گويد: »تنوع 
در رنگ، مدل و قيمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبيعي 

بسياري از مردم را به استفاده از آن ترغيب كرده است. برخي از خانم ها 
ترجيح مي دهند به جاي هزينه كردن براي يك كيف چرم، با همان 
مبلغ سه كيف چرم مصنوعي با رنگ ها و مدل هاي متفاوت بخرند و 
در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد در هنگام 
خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه 
تشخيص  آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي 
ساخته مي شود كه جنسي سخت دارد و در اثر سرما و گرما خيلي زود 
ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهيه مي شود كه جنسي نرم دارد 
و از كيفيتي بالاتر و مقاومت بيشتري برخوردار است. اين توليدكننده 

قيمت كيف هايش را بين 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي اســت رشــته توليد كفش به طور آكادميك در يكي از 
دانشــگاه هاي علمي -كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده 
مي شود و نخستين فارغ التحصيلانش نيز توليدي كيف و كفش راه 

انداخته اند. 
محمدنقي سليمي،  استاد دانشگاه در اين رشته مي گويد: » آموزش 
لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي اســت، با پيگيري هاي به عمل 
آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از ســال 87 با شــروع به 
كار دانشــگاه علمي_ كاربردي توليد كفش، بســياري از مديران و 

پرسنل كارخانه اي اين صنعت فرصتي يافتند تا با تحصيل در اين 
رشــته به طور علمي  با فرآيند توليد كفش مانند طراحي، كنترل، 
 مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشنا و به ارتقاي محصولاتشان 
بپردازند.«  وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا 
درگير است و با مغز، اعصاب و سيستم گوارش ارتباط دارد، درنتيجه 
حتما بايد از استاندارد اجباري تبعيت كند. اين استاد دانشگاه بهترين 
ساعات خريد كفش را پيش از ظهر مي داند و مي گويد: » در ساعات 
بعدازظهر ابعاد پا به دليل فعاليت روزانه چاق تر مي شــود و ساعت 
مناسبي براي خريد كفش نيست. همچنين در هنگام خريد بايد پاخور 
كفش مناسب باشد. يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن 
قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه برخي ها كفش تنگ تر مي خرند 
تا جا باز كند، درواقع بيش از يك باور غلط نيست. همينطور بايد از 
 فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسيد و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جليل دهقانــي، عضو انجمن صنايــع ملي چرم ايران با اشــاره به 
مشــكلات صنعت چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين 
مشــكلات اين صنعت، تامين مواد اوليه اســت و از آنجا كه توليد 
چرم، مواد اوليه بســياري را مصــرف مي كند تحريــم اين مواد، 

 تاثيــرات زيــادي را در صنعــت چــرم و توليــد كيــف و كفش 
گذاشته اســت.  وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي 
چرم سازي از مواد اوليه دسته دوم در توليد چرم استفاده كنند و اين 

موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده است. 
دهقاني با اشاره به كمبود پوست گاو در كشور اظهار كرد: چرم گاوي 
كه از آن به عنوان چرم سنگين ياد مي شود، حدود 60 درصد آن در 

داخل كشور تامين  مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بيان اينكه واردات چرم اصلا 
مقرون به صرفه نيست، گفت: به دليل قيمت بالاي دلار اين مساله به 
هيچ عنوان به نفع خريداران و توليدكنندگان نيست چراكه اين امر 
قيمت چرم را چندين برابر مي كند.  وي با بيان اينكه در حال حاضر 
كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفيت كار مي كنند، افزود: اين 

مساله تاثير مستقيمي بر قيمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قيمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبيعي را 38 
هزار تومان تنها براي چرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كرد: با توجه 
به اينكه دست دوزها تنها از چرم طبيعي استفاده مي كنند، قيمت 
چرم بســته به نوع كيفيت آن افزايش مي يابــد.  وي يكي ديگر از 
مشــكلات موجود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي آموزشي 
 عنوان و اظهار كرد: براي اين صنعت هيچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم شب عيد گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

جاذبه هاي گردشگري شهر توريستي نمك آبرود 

سفـــريميــانابـــــرها
شــهر توريســتي نمك آبرود كــه در دوازده 
كيلومتري غرب چالوس واقع شده قسمتي از 
 اراضي منطقه را با وسعت تقريبي 650 هكتار 
دربر مي گيرد. حد شمالي اين اراضي را درياي 
خزر و حد جنوبــي آن را ارتفاعات مدوبن )از ارتفاعات سلســله 
جبال البرز( تشكيل داده است. وجود پارك هاي جنگلي بنفشه 
و شمشاد در قسمت شمالي شهرك نمك آبرود با وسعت تقريبي 
200 هكتار مناظــر بديعي را در اين قســمت از اراضي به وجود 

آورده است. ضمن آنكه در جنوب اين اراضي دامنه كوه مدوبن به 
صورت جنگلي فشرده و با جاذبه هاي بصري فوق العاده واقع شده 
است. طرح اوليه شهرك نمك آبرود به وسيله مهندسين مشاور 
داض، چرخاب و هوارد همفري تهيه شده است. در گزارش هوارد 
همفري فرض بر اين بوده است كه جاده چالوس- رامسر منطقه 
را به دو بخش شمالي و جنوبي تقسيم مي كند كه بخش جنوبي 
جاده اختصاص به ويلاســازي داشــته و بخش شمالي آن هتل 
هايت و قسمت پيشنهادي مارينا و تاسيسات مربوطه و مجتمع 

آپارتماني را شامل مي شد. 

  شهرك توريستي تفريحي نمك آبرود
شهرك تفريحي و گردشگري نمك آبرود با وسعت 650 
هكتار داراي دو بخش اصلي شهرســازي و امكانات 
گردشگري اســت. براســاس طرح جامع و تفصيلي 
ساخت شهرك توريستي- تفريحي نمك آبرود، 
مساحتي بالغ بر220 هكتار جهت 
اقامــت 
دائمي و 

فصلي باجمعيتــي بالغ بر100 هــزار نفر از ســاكنان مختص 
گرديد. مشــخصه هاي معماري با انواع مختلــف طرح ها جهت 
 ويلاها و ســاختمان هاي دو طبقــه و بلند مرتبــه پيش بيني 

شده است. 

  بخش گردشگري و امكانات تفريحي نمك آبرود
در حاشيه جنوب شرقي شهرك توريستي نمك آبرود، مرتفع ترين 
تله كابين كشور واقع است. اين تله كابين ويژه در سال 1372 با 
تلاش كارشناسان ايراني احداث و مورد استفاده قرار گرفته است. 
اين تله كابين، بازديدكنندگان را در مــدت 12 دقيقه در ارتفاع 
970 متري به قله كوهستان مدوبن با اشــراف بر منظره زيباي 
پانوراماي جنگل و درياي خزر مي گذرانــد. درياچه مصنوعي با 
پدالو، زمين تنيس، پيست دوچرخه ســواري خانم ها و آقايان، 
زمين اســكيت، پاور هنگ گلايدر و اســكاي واكر، شــهربازي 
كودكان، پرواز با هواپيماي دو نفره، مراكز خريد، رســتوران ها، 
غرفه هاي بوتيك لباس و صنايع دستي، فرش، لباس هاي چرم، 
عكاسي، آرايشگاه و سرانجام مركز تفريحي ساحل دريا را مي توان 
از ديگر امكانات نام برد. تله كابين شــماره يك نمك آبرود كه در 
جنوب شرقي شهرك نمك آبرود قرار گرفته؛ امكان صعود به بالاي 
قله زيباي مدوبن را به وجود مي آورد؛ قله كوه مدوبن با داشــتن 
 امكانات پذيرايي مســافران و همچنين اختــلاف دماي حدود

 10 درجه سانتيگراد نسبت به پاي كوه در ماه هاي گرم 
سال فضاي دلنشــين و خاطره انگيزي را براي 
ن  ا شــگر د گر

خواهد داشــت. تله كابين نمك آبــرود، داراي 42 كابين 4 نفره 
است كه با سرعت 3 متر بر ثانيه مســير 2100 متري را كمتر از 
12 دقيقه طي مي كند؛ ارتفاع دكل تله كابين بين 4 الي 49 متر 
متغير است. متوسط جابه جايي مسافرين در طول سال با توجه 
به موقعيت جغرافيايي و اقليمي منطقه و همچنين ايام تعطيل 
سال متفاوت است؛ به طوري كه در ايام غيرتعطيل بين700 الي 
1000 )نفر در روز( و در ايام تعطيل بين 2500 الي 3500 )نفر در 
 روز( از آن استفاده مي كنند. طول خط دوم تله كابين نمك آبرود،
 1700 متـر و ســـرعت دستـــگاه 6 متر در ثانيه، گردشگران 
را به قله بكر و دســت نخــورده ديوحمام انتقــال مي دهد. قله 
ديوحمام با غارهاي طبيعي در ارتفـــاع 700 متـــر از سطـح 
دريا و با چشم اندازي بي نظير، عـلاوه بر برخـورداري از امكانات 
رفاهي و بهـداشتي مناسب، محيطـي دل انگيز و به يادمـاندني 
را بـراي گردشـــگران به وجود مي آورد. )اين خط با 35 دستگاه 
كابين فايبرگلاس 6 نفره توانايي حمل روزانه 8000 گردشگر را 

داراست.( 

  هزينه تور يك روزه نمك آبرود
تور يك روزه نمك آبرود با ارائه خدمات وســيله نقليه توريستي، 
اســكان در هتل خاتم در دل جنگل 3000 همــراه با صبحانه، 
ناهار، شام، بيمه و راهنما از شرايط تورهاي يك روزه نمك آبرود 
اســت. همچنين بازديد از مجتمع تفريحي نمك آبرود، ساحل 
قو و جنگل عباس آباد از خدمات تفريحي تور اســت. هزينه تور 
يك روزه نمك آبرود 55000 هزار تومان است. مجتمع تفريحي 
نمك آبرود شامل تله كابين، جنگل، كارتينگ و ساحل دريا، امكان 
 خريد سوغات شــمال و صبحانه در رســتوران سد شيشه اي 

كرج است. 
جذابيت ها: شهر توريســتي نمك ابرود در 12 كيلومتري 
چالوس واقع شده اســت. وجود پارك هاي جنگلي 
بنفشه و شمشاد در قسمت شمالي اين مجموعه 
با وسعت تقريبي 200 هكتار مناظر بديعي 
 را در اين قســمت به وجــود آورده

 است. 
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 کسب و کار

استارت آپ واژه ای است که در سال های اخیر در اخبار دنیای 
فناوری بارها شاهد استفاده از آن در توصیف کمپانی های 
نوپایی هستیم که راهکارهای جدیدی را برای حل مشکلات 
و مســائل موجود در دنیای فناوری مطرح می کنند. به طور 
قطع منشأ این واژه در سانفرانسیسکو و دره  سیلیکون ولی 
نهفته است، اما اســتارت آپ چیست و به چه کمپانی هایی 

استارت آپ اطلاق می شود؟
نیل بلومنتال، موســس و مدیرعامل کمپانی واربی پارکر 
)Warby Parker( اســتارت آپ را چنین تعریف می کند: 
استارت آپ یک کمپانی نوپاســت که راه حلی نوین را برای 
یک مساله ارائه می کند؛ در حالی که تضمینی برای موفقیت 
کمپانی از طریق راه حل ارائه شده وجود ندارد. افراد بسیاری 
استارت آپ را فرهنگ نوینی برای اندیشه های نو و خلافیت 
بر فراز ایده های موجود می دانند کــه هدف از آن برطرف 
کردن مشکلات موجود در نقاط کلیدی است که به عنوان 

پاشنه  آشیل راه حل های موجود شناخته می شوند.
آدورا چئونگ، موســس و مدیرعامــل کمپانی هوم جوی 
)Homejoy( که یکی از اســتارت آپ های مطرح ایالات 
متحده در سال ۲۰۱۳ بوده، در تعریف استارت آپ این مفهوم 
را با عنوان پنجره ذهن رو به آینده خوانده است. وی در این 
خصوص چنین اظهار نظر کرده است: تاسیس یا پیوستن به 
یک استارت آپ به معنای یک تصمیم جدی برای جدا شدن 
از شرایط ایده آل و پایدار به منظور دستیابی به رشد برق آسا و 
تلاش برای ایجاد موجی از تغییرات در مدت زمان کوتاه است.
براساس تعریف مرین-وبستر استارت آپ به این معنی است: 
 عمل یا مجموعه ای از کارها بــه منظور یک حرکت جدید و

 یک شرکت یا کسب و کار نوپا.
درك انواع اســتارت آپ و انواع مختلف کســب وکارهاي 
نوپا و نوبنیاد مي تواند به ســازمان هاي دولتي کمک کند 
اکوسیستم هاي حمایت کننده بســازند. استیو بلنک که 
در ســیلیکون ولي تجربه زیادي دارد و نویســنده وبگاه 

Xconomy اســت، این ۶ نوع از انواع استارت آپ را 

خیلي عالي توصیف کرده و همچنین کاملا توضیح داده است 
که درك شــفافي از نیازهاي هر یک از آنها تا چه حد براي 
دولت هایي که مي خواهند نوآوري را ترویج دهند، مهم است. 

 ۱. استارت آپ سبک زندگي
من در ساحل کالیفرنیا زندگي مي کنم و کارآفرینان سبک 
زندگي مانند موج سوارها و غواص ها را مشاهده مي کنم که 
فروشگاه هاي تخته موج سواري یا غواصي کوچک دارند یا 
موج سواري و غواصي آموزش مي دهند تا هزینه هاي شان را 
تامین کنند و بتوانند کمي بیشتر موج سواري یا غواصي کنند. 

 ۲. کسب و کارهاي کوچک که معمولا یک خانواده مالک 
آن است و آن را اداره مي کند

آنها مانند تمام کارآفرینان ســیلیکون ولي سخت تلاش 
مي کنند، کارمنــدان یا خانواده هاي محلي را اســتخدام 
مي کنند. کسب و کارهاي کوچک به ندرت سودآور است. 
کارآفریني با کســب و کار کوچک براي این طراحي نشده 
است که قابل سنجش باشد، بلکه صاحبان آن مي خواهند 
کسب و کار خودشان را داشــته باشند و »خانواده را تامین 
کنند« اما در کل این کسب و کارها، بیشتر از کسب و کارهاي 
انواع دیگر کارآفریني بازنماي »کارآفریني« است و شغل هاي 

محلي ایجاد مي کند.
 

 ۳. استارت آپ هاي نوع سیلیکون ولي 
این نوع اســتارت آپ ها براي گســترش پذیري طراحي 
شده اند. استارت آپ هاي گســترش پذیر معمولا به صورت 
خوشه هاي نوآور و خلاق با هم تشکیل گروه مي دهند این 
نوع اســتارت آپ ها درصد کوچکي از ۶ نوع استارت آپ 
را تشــکیل مي دهند، اما به علت بازده بســیار زیادشان، 
 براي تمام ســرمایه گذاري هاي خطرپذیر )و رســانه ها( 

جذاب هستند. 

  ۴. استارت آپ هایي که طراحي شــده اند تا به سرعت 
فروخته و خرید و فروش شوند

هدف این کارآفرینان این نیســت که یک کسب و کار یک 
میلیون دلاري بسازند، بلکه مي خواهند یک شرکت بزرگ تر 

را ۵ تا ۵۰ میلیون دلار بفروشند. 

 ۵. شرکت هاي استارت آپ بزرگ
تغییرات در سلیقه مشتري، فناوري هاي جدید، قانون گذاري، 
رقباي جدید و غیره مي تواند شرکت هاي بزرگ را براي خلق 
نوآوري هاي بدیع تحت فشــار بگذارد و آنها را وادار کند 
محصولاتي کاملا جدید خلق کنند و به مشتریان جدید در 

بازارهاي جدید بفروشند )مثل گوگل و اندروید(. 

 ۶. استارت آپ هاي اجتماعي
برعکــس اســتارت آپ هاي گســترش پذیر، هدف این 
استارت آپ ها این است که دنیا را تبدیل به جایي بهتر کنند، 
نه اینکه سهم بازار را بگیرند یا براي بنیان  گذاران آن ثروت 

بسازند. 
بلنک فهرستي از ســازمان هاي دولتي دارد که مي توانند 
از انواع مختلف اســتارت آپ ها حمایت کنند. وی چندان 
به نقش فرهنگ نمي پردازد. سیلیکون ولي به واسطه هاي 
شکست هاي بسیار رشــد کرده اســت. کارآفرینان در 
سیلیکون ولي شانس هاي زیادي براي موفقیت دارند، اما در 
فرهنگ هاي دیگر شکست بسیار بد پنداشته مي شود و فقط 
تعداد کمي از کارآفرینان شانس دیگري به دست مي آورند. 

صــادر کــردن سیســتم تامین مالــي، مرکز رشــد 
)انکوباتور( و آموزش ســیلیکون ولي که یک سیســتم 
کارآمد است، آســان نیســت، اما صادر کردن فرهنگ 
منحصر به  فــرد آن بســیار دشــوار اســت. احتمالا 
مهم ترین چیــزي که اجازه نمي  دهد ســیلیکون ولي تاج 
 ســلطنتش را به مناطق دیگر ببازد، تحمل شکست هاي 

عظیم است. 
zdnet :منبع
ترجمه: بازده 

۶ نوع استارت آپ که دولت ها باید بشناسند

بازاريابي پست مدرن چيست؟
بازاريابي پســت مدرن از جنبش هاي فلســفي 
پست مدرن گرفته شده كه از ويژگي هاي اساسي 
اين دوره عدم ثبــات اســت و در آن دنيا مانند 
مجموعه اي از الگوهايي ديده مي شود كه دائما 
در حال تغيير هســتند. بازاريابي پســت مدرن 
يك دوره جديد در تبليغــات، برندينگ و تفكر 

استراتژيك است. 
از قرن هيجدهم تــا جنگ جهانــي دوم دوره 
مدرنيته بود كه در آن بر ايــن باور بودند كه دنيا 
برپايه قوانيني اداره مي شود كه قابل پيش بيني 
هســتند و اين به يك اصل تبديل شده بود، اما 
پس از جنگ جهاني دوم دوره پست مدرن مطرح 
شد. پست مدرنيسم بر اين باور است كه بسياري 
از ايده هاي اساسي مدرنيســم در رابطه با فرد، 
آزادي، ساختار از حالت بنيادي و ثابت برخوردار 
نبوده، بلكه اتفاقــي و ناپايدار اســت. بازاريابي 
پست مدرن همان بازاريابي ســنتي يا بازاريابي 
ديجيتال نيست. اين بازاريابي در اثر تعاملات و 
پيشرفت هاي رسانه اي جديد ايجاد شده است. 
مصرف كنندگان ديگر به هيچ سبك و نام برندي 
پايبند نيستند و به شدت تنوع طلب شده اند، به تبع 
اين رخدادها ماهيت تحقيقات بازاريابي هم تغيير 
كرده و مصرف كننده تنها موجودي مشاهده شونده 
نيست، بلكه خود عنصري تحقيق كننده به شمار 
مي رود و از موجود منفعل و تاثيرپذير به موجودي 
تاثيرگذار تبديل شده است. با بازاريابي پست مدرن 
يك ارتباط يك به يك بين انســان، كامپيوتر، 
صفحه كليد و تلفن همراه ايجاد شــده اســت.  
براساس نوشته هاي بسياري از مجلات تخصصي 
بازاريابي پست مدرن محدوديت هاي بسياري از 
مدل هاي بازاريابي را مشخص ساخته است و به 
توسعه بسياري از مدل ها كمك خواهد كرد. امروزه 
بايد بازاريابان بــر ويژگي هاي نمادين محصول 
متمركز شوند زيرا اين ويژگي ها هستند كه براي 
مشتريان ارزش مي آفريند. به طور خلاصه بازاريابي 
پست مدرن بيان مي كند كه در عرصه بازاريابي و 
تبليغات نبايد خود را به ابزارها و امكانات مدرن 
محدود كرد، مي توان از تمامي ابزارها و امكانات 

موجود بهره برد. 
www. ibazaryabi. com

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

در اغلب سازمان ها ارتقای کارکنان به پست هاي مدیریتي براساس 
توانایي هاي تخصصي صورت مي گیرد؛ از این رو تعریف بهترین 

مدیر نیز اندکي از واقعیت دور شــده است. یکي از مدیران 
قدیمي ما مي گفت امروزه مدیر کار کارشناســي مي کند، 
کارشناس کارهاي تکنسیني مي کند و به پایین. این مشکل 

عموما از آنجایي حاصل مي شــود که افراد پیش از 
آنکه ارتقا پیدا کنند، آموزش 

نمي بینند. 
در یــک ســازمان کارآمد، 
بهترین مدیــر باید مدیریت 

بداند. مدیــران ناکارآمد به جاي 
اینکه کارهــاي مهم را انجــام بدهند،کارهاي 

فوري را انجام مي دهند. ســاعت هاي طولاني را 

در دفتر خود مي گذراننــد و وقتي براي خود یا اطرافیان شــان 
 ندارند. میز کارشان و همچنین نامه نگاري هاي شان به هم ریخته و 
شلوغ است. این نشــان مي دهد که آنها نمي توانند با اعضای 
تیم خود ارتباط خوبي برقرار کنند و بدتر از همه از خانواده 
خود غافل هستند. طبیعي اســت که این مساله بر روحیه 
و خلاقیت گروه زیردســت این مدیر تاثیر 
شدیدي دارد و در جبهه 
خانه، وضعیت بدتر است. 
در حالي که چیره شــدن 
بر مشکل اولویت، کاري 
است بسیار آســان، کافي است 
نگاهي به خصوصیات مدیران موفق بیندازیم و راه آنها 

را ادامه دهیم. 

به يكي از بهترين ها  در شغل خود تبديل شويد

زمينه هاي روان شناختي اعتياد را بشناسيم
اگر چه مواد مخدر اعم از سنتي و صنعتي همه كشورها را تهديد مي كنند 
اما كشور ما به دليل شــرايط خاص جغرافيايي و هم مرزي با بزرگ ترين 
توليد كننده مواد مخدر جهان )افغانستان( و داشتن تعداد زيادي نيروي 
جوان و نوجوان كه ناشي از جمعيت جوان ماســت با مشكلات بيشتري 

مواجه است. 
 آنچه مسلم است اين اســت كه جامعه ايران جامعه جواني است و جوانان 
با همه شور و نشاط و توانايي ها و خلاقيت هايي كه دارند، هميشه به دنبال 
تجربه هاي نو هستند كه گاهي اوقات اين تجربه ها از جمله روي آوردن به 
مواد اعتيادآور خطرناك خواهد بود. بنابراين بــراي مواجهه با اين پديده 
چندبعدي، پيچيده و مزمن و گسترده، شــناخت جنبه هاي مختلف آن 

ضرورتي اجتناب ناپذير است. 

 متغیرهاي اجتماعي- فرهنگي
۱- در دسترس بودن مواد مخدر

در دســترس بودن مواد مخدر يكــي از دلايل روي آوردن افــراد به ويژه 
نوجوانان به مواد مخدر صرفا اين است كه مواد مخدر در دسترس آنهاست، 
هر اندازه امكان دستيابي به مواد مخدر آسان باشد و شخص بتواند با هزينه 

و خطر كمتري آن را تهيه كند ميزان مصرف آن نيز بيشتر خواهد شد. 
۲- دوستان و همسالان

در جمعي كه اكثر افراد مواد مخدر مصرف مي كنند، فشــار زيادي روي 
افرادي كه مصرف نمي كنند، وارد مي آيد. در واقع افراد براي نخستين بار 
از طريق اينگونه گروه ها با مواد مخدر آشنا شــده و اقدام به استعمال آن 
مي كنند. بنابراين مي توان پيش بيني كرد در صورتي كه دوستان و به ويژه 
نزديك ترين دوستان، مواد مخدر مصرف كنند خود آن فرد نيز به مصرف 

مواد روي خواهد آورد. 
۳- شایعات پزشکي و فقر آگاهي

يكي از مهم ترين عوامل درباره گرايش به مواد مخدر در ايران وجود برخي 
باورها و ارزش هاست كه باعث مي شود افراد نگرش مثبتي نسبت به مواد 
مخدر بيابند. عدم آگاهي و دسترسي افراد به اطلاعات مربوط به مواد مخدر 
و آثار زيانبار آن نيز يكي از عوامل اســتفاده و تجربه مواد مخدر به شمار 
مي آيد. بسياري از افراد از عواقب اســتعمال مواد مخدر آگاهي نداشته و 
معتقدند كه بعد از چند بار مصرف، در صورتي كه اراده كنند مي توانند از 

مصرف مواد دوري كنند. 
۴- وجود یک فرد معتاد در خانواده

متاســفانه افراد متولد و پرورش يافته در خانواده هايي داراي فرد يا افراد 
معتاد، تكرار مصرف آن مواد به وسيله اعضاي خانواده براي شان عادي است 
و حتي ترســي از تجربه مصرف آن ندارند. بين اعتياد پدر و فرزند از لحاظ 
ژنتيك رابطه اي مستقيم وجود ندارد، بلكه اعتياد پدر سبب از بين رفتن 
قبح موضوع براي فرزندان مي شود. اما اگر مادري در دوران بارداري معتاد 

باشد فرزندش معتاد متولد مي شود. 

 چالش هاي فرهنگي و اجتماعي
- افزايش اختلافات خانوادگي

- افزايش خانواده هاي تك والدي
- فرار كودكان از خانه

- شيوع بيماري هاي خطرناكي چون ايدز و هپاتيت
- افزايش ميزان جرم و انحرافات در جامعه

- مختل كردن امنيت عمومي و گسترش هراس عمومي
- كاهش مشاركت اجتماعي افراد

- از عمده ترين نتايج و پيامد هاي اجتماعي اعتياد مي توان اعمال كج روي و 
بزهكاري هايي چون دزدي، ضرب و جرح، فساد اخلاقي، خودكشي، فحشا، 

حوادث در محيط كار و هنگام رانندگي و... نام برد. 
- خسارت مالي و هزينه هاي تحميل شده بر جامعه

 توصیه هاي پلیسي
1- به عنوان پدر و مادر انواع مواد مخدر و اعتيادآور، نحوه مصرف و عوارض 
آن را بشناسيد. قبل از اينكه فرزند شما اطلاعات مرتبط با مواد اعتيادآور 
را به غلط از اطرافيان خود كسب كند، خود اين نكات را به او بياموزيد. به او 
بگوييد مواد چه آثاري دارد و عواقب آن چيست. توجه داشته باشيد اين كار 

را قبل از رسيدن آنان به سن بحراني انجام دهيد. 
2- نظر خود را درباره مواد بيان كنيــد. والديني كه نظرات خود را به طور 
صريح درباره مواد بيان و حد و مرز ها را مشخص مي كنند كمتر فرزندان شان 

به مواد مخدر گرايش پيدا مي كنند. 
3- به فرزندان تان نزديك شويد: زمان مشخصي را در روز يا هفته به طور 
منظم به فرزند خود اختصاص دهيد. درساعات غذا خوردن حتما خانواده را 

در كنار هم جمع كنيد و روابط خود را تقويت كنيد. 
4- ايجــاد برنامه ريزي صحيح بــراي پر كردن اوقــات فراغت كودكان و 
نوجوانان: اين يك واقعيت است كه كودك يا نوجوان امروز داشتن روحيه 
شاد و اجراي برنامه هاي مناسب در اوقات فراغت را به هر چيز ديگري ترجيح 
مي دهد و اگر اين نياز طبيعي او، از راه ها و با روش هاي درست تامين نشود، 
براي ايجاد روحيه شاد به راه هاي نادرست متوسل خواهد شد كه مواد مخدر 
صنعتي و داروهاي روان گردان، يكي از همين روش هاي غلط براي ايجاد 

شادي كاذب در آنان است. 
5- مدرســه به عنوان يــك عامل تعليم و تربيت نســبت بــه انحرافات 
دانش آموزان در مدرســه بي توجه نباشــد و ســريعا وجود انحرافات در 

دانش آموز را به والدين وي اطلاع دهد. 
6- جوانان و خانواده ها بدانند كه اگر در نخســتين پيشنهاد مصرف مواد 
مخدر نتوانند »نه« بگويند، در نوبت هاي بعدي هرگز نمي توانند مقاومت 
 كنند و نبايد فريب پيشــنهادهاي جذاب افراد ناشناس و مجهول الهويه را 

بخورند. 
تهیه کننده: معاونت اجتماعي فاتب – اداره آموزش و مشارکت عمومي   

امنيت 

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير


